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W ramach inwestycji oprócz 
nowego obiektu kina wraz 
z dodatkową infrastruktu-
rą, powstaje, plac zabaw, 
ścieżki pieszo rowerowe i 
parkingi, Wejście do kina, 
które pomieści 100 osób,  
będzie od strony osiedla. 
Całość inwestycji to war-
tość 6,5 milionów, a dofi-
nansowanie  otrzymane z 
Urzędu Marszałkowskiego, 
to 4 miliony złotych. Prace 
miały się zakończyć jesienią 
ubiegłego roku, jednak tak 
się nie stało. Najprawdo-
podobniej inwestycję uda 
się zrealizować do końca 
października, lecz w roku 
2023. Zabrakło czasu i 
pieniędzy. . Dziś wiemy, że 
miasto musi dopłacić do tej 
inwestycyj dużo więcej.niż 
zaplanowano pierwotnie. 
Co jest przyczyną? Dodat-
kowe prace, które nie zo-
stały uwzględnione podczas 
przygotowania inwestycji.  

”Wykonawca wnio-
skuje o ponad 4 mi-
liony złotych dodat-
kowych kosztów, a 

urząd nie zgadza się 
z tą kwotą”

Radni zaniepokojeni tak 
dużymi dopłatami, zlecili 
audyt, który został prze-

prowadzony przez osobę 
wykwalifikowaną. Przepro-
wadzona została szcze-
gółowa analiza i ocena 
przez specjalistę od prawa 
zamówień publicznych. Me-
cenas Paweł Węgrzynowski, 
podkreślił, że praprzyczy-
ną rocznego opóźnienia 

i roszczenie  wykonawcy 
o dodatkowe 4 miliony 
złotych jest błędem meto-
dycznym. Władze magistra-
tu, które powołują się na 
źle przygotowany program 
funkcjonalno-użytkowy nie-
stety nie zrewidowały jego 
poprawności , wiedząc o 
wadach w nim zawartych. Z 
2018 roku program użyt-
kowy, nie nadawał się do 
całkowitego wykorzystania, 
bo został odebrany z wadą 
w 2019 roku.  W tym czasie 
nie wykonano dokumentacji 
projektowej, albo inwenta-
ryzacji stanu budynku, co 
mogło wykazać konieczność 
prac dodatkowych. Proble-
mem jest przygotowanie 
inwestycji, pod program 
funkcjonalno użytkowy 
który stał się przyczyną, 
ciągnących się błędów.
„Zamawiający (czyli urząd) 
nie powinien opierać się na 
tym programie, bo wiedział 
o wadach tam powsta-
łych” — podkreślił mecenas 
podczas spotkania z Radą 
Miejską.
  
O ile dodatkowych kosz-
tów wnioskuje wykonawca 
inwestycji?

”Wykonawca wnioskuje o 
ponad 4 miliony złotych 
dodatkowych kosztów, a 
urząd nie zgadza się z tą 
kwotą.  Termin także jest 
nieznany dokładnie, ale 
jest możliwość, że do końca 
października będzie inwe-
stycja oddana do użytku.” 
wspominał podczas spo-
tkania z radnymi wicebur-
mistrz Adam Biernacki. 
Czy ta inwestycja, to 
faktycznie będzie perełka 
godna uwagi w Wałczu?
Odmiennego zdania jest 
radna Bogusłąwa Towa-
lewska, która zna inwe-
stycję doskonale, bo była 
przygotowywana już za jej 
kadencji gdy pełniła funkcję 
burmistrzem 
„Sprawa kina „Tęcza” 
bulwersuje i będzie bulwer-
sować, bo to kosztowna 
inwestycja długoterminowa 
(budowa, a następnie utrzy-
manie obiektu ). W mojej 
opinii to działanie całko-
wicie zbędne, zarówno ze 
względów ekonomicznych 
jak i społecznych” 
 

Rewitalizacja kina Tęcza, miała być czo-
łową inwestycją miejską. Przepięknie 
zaprojektowany budynek, z dodatkową 
rewitalizacją pobliskiego terenu. Jednak 
po czasie, jak inwestycja jest już realizo-
wana, to nie jest już tak „tęczowo”.

Wcale nie jest tak Tęczowo

Dokończenie na str.3
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Jak to z Dworcem 
Kolejowym 

w Wałczu było?!
Od ok. 20 lat mieszkań-
cy Wałcza i okolic z coraz 
większym smutkiem spo-
glądali na niszczejący bu-
dynek Dworca Kolejowego 
w Wałczu. Z łezką w oku 
wspominali podupadającą 
perełkę zabytkową z końca 
XIX wieku (zbudowanego w 
1881 r.) i z rozrzewnieniem 
opowiadano o niegdyś tęt-
niącym tutaj życiu spo-
łeczno-kulturalnym. Także 
- o swoim sentymentalnym 
„oknie na świat” i ze zdzi-
wieniem oraz niemałą iry-
tacją postrzegano coraz to 
mniejszą ilością połączeń 
kolejowych.
Któregoś dnia 2021 r. do-
wiaduję się, że marzeniem 
całej rodziny Suboczów z 
Wałcza, na czele z jej mło-
dym przedstawicielem, 

wówczas jeszcze wicewoje-
wodą zachodniopomorskim, 
obecnie prezesem WFOŚiGW 
w Szczecinie - Markiem Subo-
czem oraz moich przyjaciół 
z Prawa i Sprawiedliwości 
w Wałczu - jest reaktywacja 
Dworca Kolejowego w Wałczu. 
Stąd nasza wspólna z Mar-
kiem, pierwsza wizyta w Za-
rządzie PKP S.A. w Warsza-
wie w sprawie modernizacji 
Dworca Kolejowego w Wałczu. 
Wkrótce po wizycie, napisa-
łem interpelację poselską nr 
24531 z dn. 03. czerwca 2021 
r. w sprawie pilnego umiesz-
czenia w Rządowym Progra-
mie Inwestycji Dworcowych 
modernizacji Dworca Kolejo-
wego w Wałczu. Niestety, od-
powiedź z Ministerstwa Infra-
struktury w żaden sposób nie 
była satysfakcjonująca.
Zatem, adres Zarządu PKP 
S.A., tj. ul. Aleje Jerozolimskie 
142 A wraz z moim przyja-
cielem Markiem Suboczem 
wkrótce nauczyliśmy się „na 
pamięć”, bo jeszcze kilka razy 
upominaliśmy się w Centrali 
Zarządu o Dworzec Kolejowy 
w Wałczu.
Tymczasem, w dniu 22 grudnia 
2021 r. oficjalnie otworzyłem 
filię mojego biura poselskiego 
w Wałczu. Tak wówczas, por-
tal „Extra Wałcz” uroczyście 
donosił: „Poseł Czesław Hoc 
(PiS) otworzył dzisiaj (22 grud-
nia) w Wałczu biuro poselskie. 
Jego siedziba mieści się przy 
ul. Wojska Polskiego 8-10”. 
Dość znamienne, że pierw-

szym komentarzem pośród 
internautów był wpis: „Wujek 
Dobra Rada” - „No i dobrze👍 
Może Pan poseł zainteresuje 
się naszym dworcem nędzy i 
rozpaczy PKP”.
Ale kwestią bardzo ważną 
i wysoce wzruszającą oraz 
- mnie całkowicie zobowią-
zującą - było bardzo miłe i w 
mojej opinii - szczere przyjęcie 
tego faktu przez wszystkich 
wspaniałych samorządowców. 
Piękne życzenia i poruszające 
słowa od Gospodarzy Powiatu, 
Miasta i Gminy: Starosty Wa-
łeckiego - dr. Bogdana Wan-
kiewicza, Burmistrza Wałcza 
- Macieja Żebrowskiego oraz 
Wójta Gm. Wiejskiej - Jana Ma-
tuszewskiego. I innych, równie 
wspaniałych osób: Burmistrza 
Człopy - Jerzego Bekkera, Za-
stępcy Burmistrza Mirosław-
ca - Dariusza Bartosika oraz 
Przewodniczącego RG Wałcz 
- Roberta Gąsiorowskiego. A 
już przepiękna laudacja na 
moją cześć w wydaniu ks. 
prałata dr. Antoniego Badury, 
proboszcza Parafii pw. św. Mi-
kołaja w Wałczu nadała w ten 
grudniowy wieczór iście bło-
gosławiony i świąteczny czas! 
Bardzo dziękowałem wówczas 
i jeszcze raz - bardzo dziękuję!  
I już 21. kwietnia 2022 r. w 
„Extra Wałcz” ukazuje się ar-
tykuł „Będzie modernizacja 
dworca PKP” i następujący 
tekst: „Z wielką satysfakcją 
oraz realną nadzieją pragnę 
zakomunikować, że moje oraz 
Marka Subocza jako wówczas 

wicewojewody zachodniopo-
morskiego, obecnie prezesa 
WFOŚiGW w Szczecinie i An-
drzeja Subocza, radnego Sej-
miku Zachodniopomorskiego, 
półtoraroczne starania w kwe-
stii modernizacji Dworca Kole-
jowego w Wałczu przez Polskie 
Kolejowe Państwowe S.A. na-
brały realnego wymiaru - nie 
kryje radości poseł Czesław 
Hoc”. I fragment mojej inter-
pelacji poselskiej:
„(…) Otóż Dworzec Kolejowy 
w Wałczu był w niedalekiej 
przeszłości istną perełką po-
śród zabytkowych dworców 
kolejowych w Polsce. Wy-
budowany w 1881 roku, był 
ostatnimi laty także miejscem 
funkcjonowania wielu loka-
li użyteczności publicznej i 
wprost tętnił życiem społecz-
no-kulturalnym. Był też przy-
słowiowym oknem na świat. 
Dworzec Kolejowy w Wałczu to 
także wymowny świadek bu-
dowy i tworzenia tożsamości 
narodowej lokalnej społeczno-
ści i historycznych przemian w 
kraju. Wczesną wiosną 1945 
r. na tym dworcu wysiadali 
nowi osadnicy z różnych stron 
dawnej Polski, m.in. Polacy z 
Kresów Wschodnich. Zatem 
mieszkańcy Wałcza i okolic 
mają szczególny sentyment w 
wymiarze historycznym oraz 
stanowcze oczekiwanie odro-
dzenia życia społeczno-kultu-
ralnego dworca kolejowego”.
I kolejne wyjazdy do Centrali 
PKP S.A., petycje, apele i in-
dagowanie w Ministerstwie 

Infrastruktury, w tym - wy-
raźne wsparcie europosła 
Joachima Brudzińskiego. I 
w końcu …10 sierpnia 2023 
r. oficjalna informacja na 
konferencji przy Dworcu Ko-
lejowym w Wałczu i liczne 
tytuły w lokalnych oraz re-
gionalnych mediach: „Dwo-
rzec Zabytkowy w Wałczu 
zostanie wyremontowany”.
„(…) Dworzec Kolejowy w 
Wałczu stanie się ponow-
nie perełką pośród zabytko-
wych dworców kolejowych 
w Polsce! Lista Rządowe-
go Programu Modernizacji 
Dworców Kolejowych reali-
zowana przez PKP S.A. oraz 
środki w wysokości 4,2 mld 
zł - zatwierdzona! 
„Finis coronat opus”. Ponad 
2,5 - letnie starania Marka 
Subocza, poprzednio - wi-
cewojewody zachodniopo-
morskiego, obecnie Prezesa 
WFOŚiGW, także radnego 
Sejmiku - dr. Andrzeja Subo-
cza oraz mojej osoby - przy-
niosły sukces! Specjalne 
podziękowania dla Pana 
Posła do PE - Joachima Bru-
dzińskiego, a także dla Pana 
Prezesa PKP S.A.- Krzyszto-
fa Mamińskiego. 
Historia Dworca Kolejowego 
w Wałczu dzieje się na na-
szych oczach! 

Czesław Hoc
Poseł na Sejm RP. Wice-

przewodniczący Sejmowej 
Komisji Zdrowia.

Polityka mnie 
NIE interesuje
Z jednej strony gorącz-
ka polityczna z każdym 
dniem wzrasta, Prezy-
dent długo trzymał nas w 
niepewności ale w końcu 
ogłosił, że wybory do Sej-

mu i Senatu odbędą się 15 
października. Partie po-
lityczne  które czekały w 
blokach startowych skom-
pletowały listy kandyda-
tek i kandydatów, zawią-
zały komitety wyborcze, 
teraz zbierają podpisy po-
parcia pod tymi listami bo 
aby wystartować w wybo-
rach do Sejmu RP trzeba 
zebrać w każdym okręgu 
wyborczym( mamy ich 
w kraju 41) co najmniej 
5 tysięcy podpisów. Jeśli 
ktoś zapomniał MY sta-
nowimy okręg 40. Skła-
dają się na niego powia-
ty: koszaliński, wałecki, 
drawieński, choszczeński, 
sławieński, szczecinecki, 
kołobrzeski, świdwiński  i 
miasto Koszalin. Cześć z 
Państwa boi się podawać 
swoje dane…co niestety 
jest zrozumiałe, prokura-

tura Ziobry i państwo pisu 
które pozwoliło sobie na 
podsłuchiwanie nas pega-
susem nie daje nam po-
czucia bezpieczeństwa. 
Wybory to święto demo-
kracji…niestety zbierając 
te podpisy często słyszy-
my,  ale przecież jeden 
głos się nie liczy, mój głos 
nic nie zmieni itd.
 Moje serce wtedy krwa-
wi…bo przecież każdy 
głos jest tak samo ważny, 
naprawdę każdy, bogate-
go, ubogiego, sławnego, 
niesławnego, kobiety czy 
mężczyzny, mieszkańca 
dużego miasta i malutkiej 
wsi i dopiero suma tych 
pojedynczych głosów każ-
dej i każdego z nas stano-
wi o wygranej. 
Niestety od części Polek 
i Polaków słyszymy też „ 

mnie polityka NIE intere-
suje” i wtedy ręce opada-
ją.
 Zgodnie z definicją polity-
ka  z greckiego to  „spra-
wy miasta, państwa” U 
Arystotelesa polityka jest 
rozumiana jako rodzaj 
sztuki rządzenia pań-
stwem, której celem jest 
dobro wspólne.
Jakże zła jest u nas edu-
kacja skoro obywatela czy 
obywatelki nie interesuje 
jakie będą płacić podatki, 
do jakich szkół będą cho-
dziły ich dzieci, jak długo 
będziemy czekali w kolej-
ce do lekarza, czy będzie-
my mieli gdzie mieszkać, 
czy przez naszą miejsco-
wość będzie przechodziła 
linia kolejowa, albo czy  
będą ją rozjeżdżały tiry, 
czy kobiety w ciąży  będą 

umierały w szpitalach bo 
lekarz zamiast je ratować 
boi się prokuratora albo 
zasłania się klauzulą su-
mienia, czy biskupi będą 
dalej bezkarnie ukrywać 
pedofili a wszyscy księża 
mieli takie ulgi podatkowe 
i przywileje o jakich nikt z 
nas nie może marzyć, czy 
dalej będziemy częścią 
Unii Europejskiej ? 
Kocham mój kraj, chcę w 
nim żyć, chcę nowocze-
snej, sprawiedliwej Polski 
dla Wszystkich dlatego 
kandyduję w wyborach 
ale przede wszystkim w 
tych i każdych wyborach 
głosuję, to moje prawo i 
przywilej. 
Nic o moim państwie beze 
mnie. 

Małgorzata Prokop -Paczkowska 
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Policjanci Komendy Po-
wiatowej Policji w Wałczu 
podejmowali interwencję 
wobec nietrzeźwego użyt-
kownika hulajnogi elek-
trycznej. Kierujący wbrew 
przepisom przewoził na 
pojeździe kołowym pa-
sażerkę i doprowadził do 
kolizji drogowej. W ten 
sposób stracił 5 tysięcy 
złotych.

Do zdarzenia doszło na Al. 
Tysiąclecia w Wałczu. Dwój-
ka młodych osób w wieku 
15 i 20 lat poruszających 
się hulajnogą elektryczną 
wjechała w ogrodzenie. Taką 
informację otrzymał dyżurny 
wałeckiej jednostki. Policyjny 
patrol, który udał na miejsce 
zdarzenia, ustalił, że 20-let-
ni mężczyzna poruszający 
się hulajnogą elektryczną 
przewoził na niej 15-letnią 
pasażerkę.

Użytkownik pojazdu kołowego 
jechał ścieżką rowerową i w 
pewnym momencie stracił 
panowanie nad pojazdem, 
uderzył w znajdujące się przy 
drodze ogrodzenie, a następ-
nie wywrócił się. Powodem 
niezapanowania nad pojaz-
dem był stan upojenia alkoho-
lowego kierującego. 20-latek 
miał blisko dwa promile 
alkoholu. Pasażerka została 
przewieziona do szpitala, na 
szczęście obrażenia okazały 
się niegroźne.

Sprawca zdarzenia rozliczony 
został przez policjantów za 
kolizję drogową mandatem 
karnym wysokości 2, 5 tysiąca 

złotych i za prowadzenie 
pojazdu w stanie nietrzeźwo-
ści również grzywną wyso-
kości 2,5 tysiąca złotych. 
Młody mężczyzna stracił w 
ten sposób 5 tysięcy złotych. 
Sąd może orzec wobec takiej 
osoby zakaz prowadzenia po-
jazdów, na okres od 6 do 36 
miesięcy. Policjanci przypomi-
nają!

Przepisy zabraniają:

    • kierowania hulajnogą 
osobie znajdującej się w 
stanie nietrzeźwości lub w 
stanie po użyciu alkoholu albo 
środka działającego podobnie 
do alkoholu,    • przewożenia 

hulajnogą elektryczną innych 
osób, zwierząt i przedmiotów,    
• ciągnięcia lub holowania 
hulajnogą elektryczną innych 
pojazdów,    •  korzystania 
podczas jazdy z telefonu, 
wymagającego trzymania 
słuchawki lub mikrofonu w 
ręku przez kierującego pojaz-
dem, Jeśli nie ma ani ścieżki 
rowerowej, ani odpowiedniej 
jezdni, można hulajnogą 
jechać po chodniku z „pręd-
kością zbliżoną do prędkości 
pieszych”. Ponadto kierujący 
hulajnogą powinni na chod-
nikach ustępować pierwszeń-
stwa pieszym i nie utrudniać 
im ruchu.

Kolizja nietrzeźwego na hulajnodze 
z 15 letnią pasażerką
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niepolityczny
 Zbliża się nowe wy-
danie papierowe „Extra Wał-
cza” a ja biedzę się nad fe-
lietonem. Tematów w bród, 
zwłaszcza politycznych. Na 
tapetę powróciła sławetna 
komisja mająca badać wpły-
wy rosyjskie – no cóż świad-
czy to chyba o słabości wy-
wiadu i kontrwywiadu RP i do 
tego Prokuratury General-
nej, skoro takie nadzwyczaj-
ne gremium ma, z całą pew-
nością wnikliwie, badać te 
wpływy. Cel polityczny tego 
tworu jest dość oczywisty a 
wręcz nachalny toteż i odpo-
wiedź opozycji jest podobna. 
Senat powoła swoją komisję 
i już. Do pierwszej opozycja 
nie wskazała kandydatów a 
do drugiej zapewne rządzą-
ca koalicja nie zaproponu-
je swoich. Jak do pierwszej 
wezwą imć Pana Tuska, to 
do drugiej imć Pana Kaczyń-
skiego. I tak, jak w piaskow-
nicy będziemy świadkami, 
jak Jaś zabrał Krzysiowi sa-
mochodzik, a ten w odwe-
cie zabrał Jasiowi łopatkę. 
Nie ma tu przed wyborami 
sporu o program jest tylko 
spór o władzę. Programami 

partii stały się oszczerstwa i  
wzajemne oskarżenia. To co 
proponują nam w przyszło-
ści nie istnieje w przestrze-
ni publicznej bo agresywna 
polityka medialna spolary-
zowała nas do granic wy-
trzymałości i większość wy-
borców albo komuś wierzy 
albo nie i nie ma tu miejsca 
dla informacji o programach 
przeciwników politycznych 
poza propozycją plebiscy-
tu. Do tego mamy wrzutkę 
referendalną, o której nie-
dawny minister Czaputowicz 
mówi, jako o „zbiałorusie-
niu” Polski.  W tym medial-
nym przedwyborczym szale 
wpadł mi w oko wywiad w 
„Business Insider” z Andrze-
jem Domańskim, doradcą 
Donalda Tuska, który w pro-
stych słowach prezentuje 
program tej partii. Warto go 
przeczytać. Czekam nato-
miast na podobne informa-
cje z drugiej strony. Jedak 
mam z tym osobisty pro-
blem bo np. TVP nie trawię. 
Jest tak przesycona propa-
gandą, że nie jestem w sta-
nie wytrzymać tego przeka-
zu dłużej niż kilka minut. No 
cóż przekonanych to prze-
konuje - nieprzekonanych 
nie przekona. Może ktoś z 
czytelników wskaże jakiś po-
zbawiony propagandy tekst 
o programie rządzących dla 
naszej przyszłości. Jestem 
otwarty na propozycje. Zain-
teresowanych w/w tekstem 
odsyłam pod internetowy 
adres  „Business Insider”, 
żeby nie było, że uprawiam 
propagandę dla jednej tylko 
strony. Wrócę w tym miejscu 
do spraw związanych z są-
downictwem. Niezależność 

sądów od władzy wykonaw-
czej jest podstawą demokra-
tycznego państwa. Jednym 
z nowszych przykładów nie-
zależności w tym przypadku 
od interesu fiskalnego jest 
niedawny wyrok Naczelne-
go Sądu Administracyjnego. 
Zajął się on kasacją w spra-
wie podatkowej. Chodziło 
o interpretacje przepisów 
podatku od nieruchomości 
od  lokali wynajmowanych 
na cele mieszkaniowe przez 
przedsiębiorcę. W poprzed-
nich wyrokach NSA orzekał, 
że nieważne komu przed-
siębiorca wynajmuje miesz-
kanie — zastosowanie ma 
stawka właściwa dla dzia-
łalności gospodarczej (obec-
nie maksymalnie wynosi 
ona 28,78 zł za 1 m kw. po-
wierzchni użytkowej). Liczy 
się bowiem to, czy przed-
siębiorca wykorzystuje nie-
ruchomość do prowadzenia 
działalności.  Obecny wyrok 
zmienia tę tendencję bo-
wiem  NSA orzekł, że zasto-
sowanie w takim przypad-
ku ma dużo niższa stawka 
mieszkalna (wynosi maksy-
malnie 1 zł za 1 m kw. po-
wierzchni użytkowej).  Doty-
czy to firm i osób fizycznych 
prowadzących działalność 
gospodarczą, którzy mają 
lokale mieszkalne w ewiden-
cji środków trwałych. W oce-
nie NSA istotny tu jest wyrok 
Trybunału Konstytucyjnego z 
24 lutego 2021 r. (sygn. SK 
39/19). Wynika z niego bo-
wiem, że samo posiadanie 
gruntu, budynku lub budowli 
przez przedsiębiorcę bądź 
inny podmiot prowadzący 
działalność gospodarczą nie 
może być jedyną przesłanką, 

która decyduje o związaniu 
gruntu, budynku lub budowli 
z prowadzeniem działalno-
ści gospodarczej i w konse-
kwencji o opodatkowaniu 
nieruchomości najwyższą 
stawką, właściwą dla dzia-
łalności. Innymi słowy, to, że 
przedsiębiorca jest właści-
cielem, nie oznacza automa-
tycznie, że zastosowanie ma 
najwyższa stawka podatku. 
O tym zaś zdają się zapomi-
nać beneficjenci podatku od 
nieruchomości, czyli głównie 
samorządy.  NSA przyjął, że 
po wyroku TK „jasne stało 
się, że sam fakt posiadania 
nieruchomości przez przed-
siębiorcę, bez względu na 
jego status i formę organi-
zacyjnoprawną (osoba fi-
zyczna, prawna), nie jest 
wystarczający do uznania 
związku tej nieruchomości 
z prowadzoną działalno-
ścią gospodarczą”. Sąd ten 
uznał, że żeby zastosować 
najwyższą stawkę podatku 
do budynków mieszkalnych 
i mieszkań przesądzające 
i wyłączne znaczenie bę-
dzie miała okoliczność ich 
„zajęcia na prowadzenie 
działalności gospodarczej”. 
Zatem ważne jest to, by 
w budynku (lokalu) miesz-
kalnym realizowany był cel 
polegający na zaspokajaniu 
potrzeb mieszkaniowych w 
przedstawionym wyżej ro-
zumieniu. Bez znaczenia 
pozostaje natomiast oko-
liczność, czy funkcja ta (tzn. 
mieszkaniowa) realizowana 
jest przez podatnika, czy 
jego najemcę   Natomiast 
„powtarzający się (w założe-
niu) krótkotrwały odpłatny 

najem lokali mieszkalnych 
(na dobę lub kilka dni)”, nie-
związany z zaspokajaniem 
potrzeb mieszkaniowych 
podatnika i jego rodziny lub 
osób trzecich, zbliżony jest 
do świadczenia usług ho-
telarskich  (praktyka coraz 
bardziej popularna w kuror-
tach oraz miejscowościach 
mających znaczenie tury-
styczne). W tym przypadku 
NSA uznał, że taki krótkoter-
minowy najem oznacza, że 
lokal (budynek) mieszkalny 
jest zajęty na prowadzenie 
działalności gospodarczej, a 
zatem zastosowanie ma naj-
wyższa stawka podatku od 
nieruchomości. 
 Wyrok NSA bę-
dzie miał z pewnością duży 
wpływ na wysokość czynszu 
najmu lokali wynajmowa-
nych na cele mieszkaniowe, 
gdyż wyższe podatki prze-
rzucone by były z pewnością 
na najemców. 
 Tak to wybory prze-
platają się z dotychczaso-
wym reformami prowadzo-
nymi od blisko 8 lat. Wszem 
i wobec jednak wiadomo, że  
wszelkie niepowodzenia to 
wina…..

https: / /businessinsider.
com.pl/wiadomosci/to-on-
-wymyslil-babciowe-dorad-
ca-tuska-o-planach-na-po-
datki-emerytury-500-plus/
k k d 5 v s s ? f b c l i d = I w A -
R3esb6obG0691oOzqbu-
AKU_9Q6Q0B3XB5OJW2e-
1TevTF2meNQtXzhEBL5M
wyrok NSA z 12 lipca 2023 r. 
(sygn. akt III FSK 250/23)
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Działania obecnego magi-
stratu ją przerażają, bo nie 
może zrozumieć postawy 
burmistrzów. Winę za obecną 
sytuację wskazuje jedno-
znacznie.
”Wystarczy podać cytat 
burmistrza Biernackiego:  
Byliśmy świadomi, że do-
kumentacja zawiera błędy. 
Mimo wszystko zdecydowali-
śmy się ją odebrać,mimo że 
nie zlecaliśmy jej przygoto-
wania, bo czas na złożenie 
wniosku o dofinansowanie 
naglił” - cytuje swojego 
oponenta Bogusława Towa-
lewska. Radna zdecydowa-
nie krytykuje poczynania 
obecnej władzy i wypomina 
nieścisłości powstałe wokół 
kina Tęcza, których można 
było uniknąć.  
Z wypowiedzi z-cy burmi-
strza jasno wynika, że: 
− Burmistrz miał pełną świa-
domość, iż Program Funk-
cjonalno - Użytkowy zawiera 
błędy, 
− Burmistrz świadomie 
zdecydował się Program 
odebrać, a powinien odmó-
wić gdyż był niezgodny z 
podpisaną umową, 
− Burmistrz zrobił to świado-
mie dla uzyskania dofinanso-
wania w wysokości 4 milio-
nów złotych (jak się później 
okazało), 
− Burmistrz świadomie do 
wniosku aplikacyjnego załą-

czył wadliwe PFU 
− Burmistrz świadomie po 
otrzymaniu dofinansowania 
na podstawie wadliwego 
PFU wszczął postępowanie 
o udzielenie zamówienia 
publicznego i wyłonił wyko-
nawcę, 
− Burmistrz świadomie przez 
8 miesięcy nie próbował 
poprawić błędnego PFU, by 
potem przekazać go wyko-
nawcy z pełną świadomością 
jego wadliwości, 
− Burmistrz świadomie 
działa niezgodnie ze swoją 
wiedzą i obowiązującym 
prawem, Czy naprawdę Pań-
stwo sądzą, że to wszystko 
jest akceptowalne, etyczne, 
a tym bardziej zasługuje na 
pochwałę ? To wprowadzenie 
w błąd Urzędu Marszałkow-
skiego, wnioskodawców, 
wykonawcę inwestycji oraz 
narażanie finansów miasta.  
- konkluduje radna 

„Burmistrz świa-
domie działa nie-
zgodnie ze swoją 

wiedzą i obowiązu-
jącym prawem”

 
Na sesji absolutoryjnej w 
czerwcu 2020 r Burmistrz 
Żebrowski zapewnił, że po 
sporządzeniu projektu i kosz-
torysów remontu kina przed-
stawi radnym dokumenty 

i odbędzie się dyskusja w 
sprawie kontynuacji re-
montu, gdyby jego wartość 
przekroczyła 6 300 tys. zł. 
Po tych zapewnieniach radni 
przegłosowali realizację 
inwestycji.  
Jak wskazują radni  zamiast 
realizacji zobowiązań zło-
żonych radnym, Burmistrz 
przystąpił do „rozbiórki 
kina” i postawił radnych 
przed faktem dokonanym – 
remont kina stał się faktem 
za każdą cenę. 
Okazuje się, że w czerwcu 
tego roku inspektor nadzoru 
Urzędu Miasta nie zaakcep-
tował złożonych przez wyko-
nawcę kosztorysów, a mimo 
to inwestycja trwa. Radni 
zapytani, dlaczego są prze-
ciwko budowie kina? Okazu-
je się, że Radni chcą remon-
tu kina i jego otoczenia, 
wielokrotnie dawali temu 
wyraz poprzez głosowania, 
ale mają także niezbywalne 
prawo do oceny. Stąd też 
wspominany audyt wykona-
ny przez eksperta

To wprowadzenie 
w błąd Urzędu 

Marszałkowskiego, 
wnioskodawców, 
wykonawcę inwe-
stycji oraz naraża-

nie finansów 
miasta.

 

Wiceburmistrz Adam Bier-
nacki podczas sesji, gdzie 
oceniano wyniki kontroli za-
pytał się mecenasa oceniają-
cego porażkę kontraktu. 
Na tych dwóch etapach czy 
były prowadzone zgodnie z 
literą prawa?
Odpowiedź mecenasa Pawła 
Węgrzynowskiego nie zo-

stawiała zbyt wiele złudzeń.
Naruszenia ze wskazaniem 
konkretnego aktu prawnego 
są w treści oceny i  wystą-
pieniach pokontrolnych. 
Tak doszło do naruszeń 
prawa.
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Ogłoszenia drobne: 1.00 zł za słowo

Ogłoszenia drobne
Sprzedaż lokalna (sprzedaj skutecznie samochód, mieszkanie lub dom). 
Otrzymasz od nas reklamę w lokalnej gazecie, na największym portalu w po-
wiecie wałeckim, zdjęcie sprzedawanego produktu, wystawienie produktu na 
OLX lub Allegro.
- kto szybciej sprzeda jak nie MY, mając wszystkie media lokalne w ręku?
Tel. 67 387 42 43, extrawalcz@gmail.com

Praca w różnych gałęziach gospodarki sortownie, pakownie, 
produkcja, ogrodnictwo i inne. Zatrudnienie w ciągu całego 
roku, godne stawki wynagrodzenia.

Rekrutacja: Biuro w Wałczu, ul. Kościuszki 12A,  

tel. 603122111  Licencja: 4933

Praca w Niderlandach

NIERUCHOMOŚCI 

Biuro do pracy,  
Telefon

+48 691 73 90 21
+48 608 007 979

468469470471

Nowy dom z działką 
tel. 512518325

Sprzedam działkę budow-
laną w Wałczu 775m2 po-
łożoną w dobrym miejscu. 

Kontakt: 667 315 546

Kupię działkę w Wałczu 
na ul. Wroniej po lewej 
stronie za stacją paliw,

tel. 604 275 522

Kupię mieszkanie 
w kamienicy w ce-
nie do 50 tysięcy. 
tel.533626169

Poszukuję stary dom w 
atrakcyjnej okolicy do 

wyremontowania. Stare 
okna, drzwi, ogrzewa-
nie na paliwa stałe, do 
wymiany na ekologicz-
ne. Właściciel koniecz-
nie z jak najniższymi 
dochodami do udoko-

umentowania. 
tel. 608 631 285

PRACA

Inżynier Technologi 
Chemicznej  

i Ochrony Środowiska
tel.  67 356 51 21

Murarz , tynkarz, akroba-
ta. Szukam ludzi co nie 

boją się chodzić na wyso-
kości w uprzęży

tel. 606258416

USŁUGI

Remonty i wykończenia 
wnętrz. 

Kontakt: 504 160 153

Serwis instalacji fotowol-
taicznych: tel. kontakt: 

tel. 533 626 165

Rodzinne imprezy, malo-
anie twarzy, zabawy dla 
dzieci, wesela, urodziny, 

imprezy firmowe
tel:781 203 002 

ADRES REDAKCJI
ul.Kościuszki 4, 78-600 Wałcz
REDAKTOR NACZELNY 
p.o. Piotr Kurzyna
I ZESPÓŁ REDAGUJĄCY 
Piotr, Jacek, Natalia, Damian

KONTAKT:
e-mail: extrawalcz@gmail.com  non stop
strona internetowa: www.extrawalcz.pl, non stop
Telefon: 67 387 42 43 często nie zawsze
Redakcja czynna w godzinach pracy
SKŁAD
StudioExtra 
DRUK:
Agora SA

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za 
treść zamieszczanych reklam i ogłoszeń 
oraz zastrzega sobie prawo do redagowa-
nia i skracania nadesłanych tekstów. Listy 
nadsyłane do redakcji są wyrazem opinii ich 
autorów. Redakcja nie zwraca materiałów 
niezamówionych. 

RÓŻNE
Sprzedam dużą lodówkę 
na gwarancji Indesit za 
800 zł i pralkę Indesit w 
dobrym stanie za 600 zł.

Kontakt 886 070 796

Gadżety reklamowe, 
koszulki z indywidualnym 

napisem, balony rekla-
mowe, Lokalna Agencja 

tel. 67 387 42 43

POMIARY KAMERĄ TERMOWIZYJNĄ 
bezpłatny dojazd powiaty (wałecki, pilski, złotowski) 

Sprawdzenie izolacji mieszkań i domów.
Wychwycenie miejsc, gdzie ucieka ciepło. 

Badanie paneli fotowoltaicznych i instalacji.

Badanie wraz z raportem - od 250zł  
kontakt: 533 626 165

„Przyjmę ziemię, Chwiram 
tel. 664 482 175”
469470471472

➡️ Kosztorysy
➡️ Nadzór budowlany

➡️ Świadectwa charaktery-
styki energetycznej

➡️ Projekty budowlane
➡️ Kierownik budowy

➡️ Inwestor zastępczy-
tel.607 342 094
tel. 665 402 488

ZAPRASZAMY  

Praca w Holandii

Animacje dla dzieci, 
organizacja atrakcji

zadzwoń 
781 203 002 

➡️ Kosztorysy
➡️ Nadzór budowlany

➡️ Świadectwa charakterystyki energetycznej
➡️ Projekty budowlane
➡️ Kierownik budowy

➡️ Inwestor zastępczytel.607 342 094
tel. 665 402 488

ZAPRASZAMY

WÓJTA GMINY WAŁCZ
informuje, że zostały wywieszone na 

tablicy ogłoszeń
Urzędu Gminy Wałcz i stronie 

internetowej Gminy Wałcz
www.bip.gminawalcz.pl  
wykazy oraz ogłoszenia

nieruchomości przeznaczonych do zby-
cia, najmu i dzierżawy

SERWIS 

INSTALACJI 
FOTOWALTAICZNYCH

- monitoring,
- audyty,
- konfiguracja falownika,
- pomiary,
- udoskonalenia,
- magazyny energii

kontakt:
tel. 533 626 165
mail: biuro@powerbell.pl
ul.Boczna 23, 64-915 Jastrowie

„Burmistrz Mirosławca informuje, że 
w dniach 10 oraz 11 sierpnia 2023 r. 

na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego 
w Mirosławcu, w Biuletynie Informacji 

Publicznej oraz na stronie internetowej 
Urzędu na okres 21 dni zostały opubli-
kowane wykazy nieruchomości prze-

znaczonych do dzierżawy stanowiących 
mienie komunalne Gminy Mirosławiec”

Informujemy, że w dniu 21.09.2023r. o 
godz. 10:00 odbędzie się przetarg na 

najem lokalu użytkowego nr 2 
usytuowanego, przy ul. Kilińszczaków 

24 w Wałczu, szczegóły na tablicy 
ogłoszeń TBS sp. z o.o. Wałczu, Urząd 
Miasta Wałcz oraz na stronie BIP Urzę-

du Miasta Wałcz oraz TBS Wałcz.

TBS spółka z o.o. w Wałczu informuje, 
że na tablicy Urzędu Miasta Wałcz, TBS 
sp. z o.o. w Wałczu oraz na stronie BIP 
Urzędu Miasta Wałcz oraz TBS Wałcz,
umieszczona zostanie na okres 21 dni 
( od 29.08.2023 - 18.09.2023r.). Infor-
macja  o lokalu użytkowym przezna-

czonym do wynajmu 
( Kilińszczaków 24/1.u. nr 2 )

„Burmistrz Tuczna informuje, że na 
tablicy ogłoszeń w Urzędzie Miejskim 
w Tucznie został wywieszony na okres 
21 dni tj. od dnia 25.08.2023 r. do dnia 

15.09.2023 r. wykaz nieruchomości  
przeznaczonych  do dzierżawy .”
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www.osiedlekolatnik.pl

SKONTAKTUJ SIĘ Z NAMI
Wymarzony dom w Wałczu (os. Kołatnik) 
jest na wyciągnięcie ręki!
Twój nowy dom w sąsiedztwie ekologicznie chronionego obszaru. 
Mieszkaj tutaj i oddychaj czystym powietrzem bez dymu i smogu.

Purmo Group Poland Sp. z o.o. Oddział w Wałczu

Inżynier ds. technologii chemicznej 
i ochrony środowiska

Opis stanowiska: 
- kontrola i optymalizacja przebiegu procesów technologicznych obróbki chemicznej grzejni-

ków oraz ich malowania,
- organizacja konserwacji i remontów urządzeń linii chemicznej,

- nadzór nad pracą neutralizatora ścieków i urządzeń wodociągowych,
- organizacja badań środowiskowych,

- składanie zapotrzebowania na środki chemiczne,
- naliczanie opłat za korzystanie ze środowiska naturalnego,

- gospodarka odpadami,
- prowadzenie ewidencji BDO

Wymagania/oczekiwania:
- wykształcenie wyższe chemiczne lub pokrewne

- dobra znajomość MS Office, 
- umiejętność analitycznego myślenia, sumienność, odpowiedzialność, dobra organizacja 

własnej pracy,
- mile widziana znajomość języka angielskiego na poziomie komunikatywnym, 

- mile widziane doświadczenie na podobnym stanowisku 

Co oferujemy:
- Stabilne zatrudnienie

- Możliwość podnoszenia kwalifikacji zawodowych oraz nabycia nowych umiejętności
- Dofinansowanie do posiłków

- Bonusy świąteczne
- Pakiet opieki medycznej

- Grupowe ubezpieczenie na życie
- Bogaty pakiet socjalny

Oferty proszę składać na dres e-mail: praca.walcz@purmogroup.com
Administratorem Twoich danych osobowych jest Purmo Group Poland Sp. z o.o. z siedzibą w Rybniku przy ul. Przemysłowej 11. 
Kontakt z Inspektorem Danych Osobowych: iod@purmogroup.com lub +48 67 356 5106. Twoje dane osobowe przetwarzamy 
wyłącznie w celu przeprowadzenia rekrutacji wskazanej w ofercie pracy, w oparciu o przepisy prawa (art. 6 ust. 1 lit. c RODO). 
Pozostałe dane osobowe (np. Twój wizerunek) przetwarzamy na podstawie Twojej dobrowolnej zgody, którą wyraziłaś/eś, 
wysyłając nam swoje zgłoszenie rekrutacyjne – zgodę możesz cofnąć w każdym czasie możesz cofnąć zgodę, kontaktując się 
z nami pod adresem e-mail praca.walcz@purmogroup.com Masz prawo do: dostępu do treści danych, sprostowania danych, 
usunięcia danych, ograniczenia przetwarzania danych, wniesienia sprzeciwu, wniesienia skargi do organu nadzorczego.
Pełna treść klauzuli znajduję się na naszej stronie https://www.purmo.com/pl-pl/ (zakładka Kontakt -> Osoby do kontaktu -> 
Dział kadr & rekrutacja
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Kultura 
– to, co zostaje, kiedy 
zapomnisz wszystko, 

czego się nauczyłeś

Szanowna Redakcjo,

Niniejszym zwracam się za 
Waszym pośrednictwem 
do mieszkańców Wałcza z 
ostrzeżeniem przed możliwy-
mi wzmożonymi działaniami 
burmistrza przeciwko intere-
som mieszkańców. Przykład 
takiego działania dotknął 
mnie osobiście.

Od blisko 20 lat dzierża-
wię ziemię rolną od gminy 
miejskiej Wałcz, a od 40 
lat prowadzę gospodar-
stwo rolne produkując 
żywność. 

Za czasów śp. burmistrza 
Tuderka i pani Towalew-
skiej umowy dzierżawy 
były zawierane na okres 
5 lat zgodnie z okresem 
spełniającym warun-
ki 5-cio letniego planu 
rolno-środowiskowego.  Z  

planem tym związane są 
oczywiście dopłaty. To co 
ustalił z Radą Miasta nasz 
nieodżałowany burmistrz 
trwało do czasu kiedy 
urząd burmistrza objął 
pan Maciej Żebrowski.

Nowy burmistrz ustalił 
dla rolników 3-letni okres 
dzierżawy co od razu 
postawiło nas w niepew-
ności co do możliwości 
wykonania planu rolno-
-środowiskowego. Stajemy 
też przed ryzykiem zwrotu 
dopłat w przypadku wypo-
wiedzenia umowy dzier-
żawy. Skrócenie okresu 
obowiązywania umowy do 
3-ch lat powoduje też taką 
konsekwencję, że tracimy 
prawo pierwokupu ziemi 
rolnej, którą uprawiamy 
od blisko 20 lat.

Burmistrz Żebrowski za-
warł ze mną umowę dzier-
żawy na okres 3-ch lat w 

styczniu 2023 roku, a w 
maju bieżącego roku wy-
powiedział tą umowę nie 
podając żadnych przyczyn 
w treści wypowiedzenia. 

Kiedy moja małżonka 
udała się do Urzędu 
Miasta usłyszała od bur-
mistrza, że ziemia idzie 
na sprzedaż, a rolnik 
powinien hodować bydło 
poza miastem. Wobec tak 
aroganckiej i lekceważą-
cej postawy nie pozostało 
nic innego jak zakończyć 
rozmowę z burmistrzem. 
Nabrałem przekonania, 
że sprawa dzierżawionej 
ziemi jest przesądzona, a 
straty finansowe z tytułu 
niewykonania planu rol-
no-środowiskowego będę 
musiał pokryć z własnej 
kieszeni.

Sprawa dotyczy dzia-
łek  nr geod. 2148 i 2150 
o łącznej powierzchni 

4,0912 ha. Teren stanowi 
użytek rolny w pobliżu 
ul. Nowomiejskiej, po-
między osiedlem Raduń 
a osiedlem Chrząstko-
wo. W bezpośrednim 
sąsiedztwie tego gruntu 
znajduje się firma EAGLE 
sp. z o.o.

Nietrudno się domyślić 
kto może zabiega
 o dzierżawiony grunt 
rolny. Nie przypadkiem 
też zostałem pozbawio-
ny prawa pierwokupu. 
Zakończę mój list reto-
rycznym pytaniem: czy 
burmistrz Żebrowski jest 
burmistrzem tylko dla 
bogatych?

Andrzej Świechowski
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Akademia Nauk Stosowanych w Wałczu
ul. Wojska Polskiego 99, 78-600 Wałcz
tel.  +48 67 259 09 77/78
www.answalcz.pl

Zeskanuj kod QR
i dowiedz się więcej

STUDUJ W PAŃSTWOWEJ
UCZELNI  

Połącz bezpłatne studia
z pracą zawodową!

Stypendia socjalne i naukowe
(w roku akademickim 2022/23 
wynosiły średnio 1200 zł)

 

Nowoczesny akademik
(miesięczny koszt to około 460 zł)

 

Wsparcie osób z
niepełnosprawnościami 
(w roku akademickim 2022/23
 wynosiło 1100 zł)

KIERUNKI STUDIÓW: 
LICENCJACKIE
Administracja
Finanse i Rachunkowość
Bezpieczeństwo
Pedagogika
Wychowanie Fizyczne

INŻYNIERSKIE
Informatyka
Zarządzanie i Inżynieria 

I nżynieria Przemysłu 4.0
      Produkcji

MAGISTERSKIE
Zarządzanie
Pedagogika
Wychowanie Fizyczne
Pedagogika przedszkolna
i wczesnoszkolna
(jednolite magisterskie)

Szkoły policealne dla doro-
słych istnieją na rynku edu-
kacyjnym od lat. Dzięki nim 
wiele osób uzupełniło kwali-
fikacje i dostało lub zmieniło 
pracę na lepszą, a przynaj-
mniej bardziej opłacalną. To 
dobra opcja dla tych, którzy 
chcą działać praktycznie, a 
niekoniecznie  inwestować 
swój czas w 3 lub 5 letnie 
studia. To propozycja dla 
osób chcących przekwalifi-
kować się, a nawet założyć 
własną działalność, na którą 
mogą otrzymać dotacje. 
Naukę można łączyć z pracą 
zawodową. Zapisywać się 
mogą osoby dorosłe, które 
ukończyły szkołę średnią, 
matura nie jest wymagana.  

„Bez pracy nie ma koła-
czy”
Wygląda ciekawie, prawda? 
Opinie na temat tego typu 
szkół bywają jednak podzie-
lone. No, bo jak coś jest za 
darmo, to zaczynają poja-
wiać się pytania, szczególnie 
te dotyczące jakości kształ-
cenia. – Tak, jest to częste 
pytanie. U nas w Cosinusie 
jednak jesteśmy pewni tego 

co robimy. Tym bardziej, 
że  jako cała sieć, a jest to 
obecnie ponad 40 oddziałów 
w całej Polsce, możemy po-
chwalić się jedną z najwyż-
szych zdawalności egzami-
nów zawodowych. Poprzedni 
rok szkolny to dla nas: 3 800 
wydanych dyplomów, przy 
czym konkurencja wydała ich 
od 549 do 3500.  Istniejemy 
na rynku ponad 25 lat. Mamy 
doświadczenie i zapewniamy 
wysoką jakość nauczania   – 
wyjaśnia przedstawicielka 
Cosinusa, bezpłatnej szkoły 
policealnej w Pile. 
Co ważne, szkoły policeal-
ne, a w tym Cosinus Piła, to 
szkoły o uprawnieniach szkół 
publicznych, prowadzone 
zgodnie z programami Mini-
sterstwa Edukacji Narodo-
wej, nadające uprawnienia 
do wykonywania zawodu 
w całej Unii Europejskiej.  - 
Nauka jest za darmo, za-
pewniamy również wszelkie 
materiały niezbędne na 
zajęciach. Ponadto, wyda-
jemy legitymacje szkolne, 
a także zaświadczenia do 
KRUS i ZUS – informuje 
Aneta Reichel, sekretarz 

bezpłatnej szkoły policealnej 
Cosinus Piła. – Zapraszamy 
także obcokrajowców, którzy 
również mogą podjąć u nas 
kształcenie po spełnieniu 
określonych warunków. 
Więcej informacji udziela-
my pod numerem telefonu 
509 311 425 lub w naszym 
biurze przy ul. Bydgoskiej 
34a w Pile. 

Edukacja edukacją, a co z 
rynkiem pracy?

Pojawia się jednak jeszcze 

jedna wątpliwość. Na ile 
kierunki realizowane w danej 
placówce odzwierciedlają za-
potrzebowanie rynku pracy? 
– Obecnie odpowiadamy na 
te potrzeby dość mocno - za-
pewnia Klaudia Siekańska. - 
Przede wszystkim kształcimy 
w zawodach medycznych: 
technik masażysta i opiekun 
medyczny. Ten ostatni staje 
się coraz bardziej potrzebny 
w placówkach leczniczych. 
Na co warto zwrócić uwa-

gę to również dodatkowa 
umiejętność, w którą zostali 
wyposażeni opiekunowie. 
Mogą bowiem pobierać krew, 
prowadzić ćwiczenia fizjote-
rapeutyczne metodą Hop-
pe, a także podawać dwa 
rodzaje leków drogą iniekcji 
podskórnej – dodaje. 

Początek do „bycia na 
swoim”

Wg statystyk pilskiego 
oddziału i rozmów z ab-
solwentami wynika także, 
że dobrym wyborem jest 

kosmetyka. W dwa lata, 
zupełnie za darmo, zdobywa 
się kwalifikacje jako Technik 
Usług Kosmetycznych. Ab-
solwent wraz z połączeniem 
swoich naturalnych zdolności 
i przedsiębiorczości śmiało 
może otwierać własną firmę. 
Takie przygotowanie daje 
podstawę do wykonywania 
zawodu kosmetyczki i możli-
wość dalszego wyspecjalizo-
wania się. Co najważniejsze, 
daje większą pewność poten-

cjalnym klientkom, że oddają 
się w ręce fachowca. 
Cosinus Piła to także flo-
rystka, która trwa tylko rok i 
może być ciekawym uzu-
pełnieniem pasji, ale także 
zdobyciem kwalifikacji do 
otwarcia własnej działalności 
i to nie tylko kwiaciarni, ale 
tworzenia m.in. dekoracji na 
wesela, bankiety. – Na ten 
kierunek często zapisują się 
też panie, które po prostu 
chcą wyjść z domu i nauczyć 
się czegoś nowego, dyplom 
jest dla nich drugorzędną 
sprawą – dodaje Aneta Re-
ichel. 
Zmiany w kierunku jakości 

Oprócz w/w kierunków 
mieszkańcy Wałcza i Północ-
nej Wielkopolski mają  moż-
liwość nauki na kierunkach: 
technik BHP,  opiekunka 
dziecięca i technik admini-
stracji. Pełna lista kierunków 
znajduje się na stronie www.
cosinus/pila.pl, gdzie moż-
na bezpośrednio dokonać 
zapisu do szkoły.  - Nauka w 
naszej szkole to z pewnością 
możliwość zmiany. Można 
wybrać inną szkołę, ale 
czy to ma sens…  Jeśli ktoś 
jeszcze zastanawia się nad 
decyzją, w jakim kierunku 
rozwijać się  wraz z nowym 
rokiem szkolnym,  zapra-
szam do kontaktu – zachęca 
Klaudia.
Rekrutacja jesienna trwa, 
ale to już ostatnie tygodnie, 
a wolne miejsce znikają. Re-
krutacja w Cosinus Piła jest 
jednak prowadzona przez 
cały rok. Można się zapisać 
w dowolnym momencie. Ko-
lejny semestr rozpocznie się 
w lutym 2024 r.

Darmowa szkoła 
– czy to się opłaca?

„Każda inwestycja w siebie ma sens, 
każda.  Gdy natomiast nie trzeba dodat-
kowo za to płacić… To tym bardziej war-
to próbować!” – zachęca Klaudia Siekań-
ska, doradca zawodowy z bezpłatnych 
szkół policealnych Cosinus 
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Książki autorów z Chin. 
Ciekawe pozycje, mocne nazwiska na 

rynku chińskim, 
już teraz w wersji polskojęzycznej.

wejdź na 
https://chinabook.pl/

www.sklep.studioextra.pl

Jedna z większych inwe-
stycji w Wałczu, już jest 
prawie gotowa. Znajduje 
się na terenie COS OPO w 
Wałczu i będzie to jedna z 
najnowocześniejszych hal 
sportowych w Polsce. 
Można liczyć się z tym, że w 
Wałczu będzie więcej spor-
towców również z innych dys-
cyplin olimpijskich, bo obiekt 

jest imponujący.  
Otwarcie obiektu odbędzie 
się 4 października, dlate-
go już teraz odbywają się 
ostatnie szlify, a zaraz po 
tym będą zorganizowane 

dni otwarte, aby można było 
zwiedzać obiekt i poznać 
możliwości tej inwestycji. 
Hala sportowa jest imponu-
jąca, o czym będą mogli się 
przekonać także mieszkańcy 
Wałcza i okolic.
Parter hali to: 
- 2 boiska do Piłki Ręcznej
- 2 boiska do Futsalu
- 3 boiska do Siatkówki

- 2 boiska do Koszykówki, 
a także profesjonalne maty 
puzzle do Karate. Jest także 
osobna przestrzeń dla najlep-
szych zapaśników. Hala zo-

stała wyposażona w profesjo-
nalną matę zapaśniczą, która 
posiada certyfikat Światowej 
Federacji Zapaśniczej UWW. 
Wałcz zatem staje się ideal-
nym miejscem do zgrupowań 
najlepszych zapaśników i 
reprezentacji.Na drugim 
piętrze hali czeka użytkow-
ników coś, co nie jest często 
spotykane. Można uznać, 
że to miejsce, które będzie 

robiło wrażenie na większości 
użytkownikach, głównie ze 
względu na rozmieszczenie i 
ciekawą architekturę. Jest to 
czterotorowa okrężna bieżnia 
lekkoatletyczna o długości 
200 metrów, z profesjonalną 
bieżnią syntetyczną! 
Hala będzie wyposażona 
także w 60-metrową bieżnię z 
czterema torami, do sprin-
terskich konkurencji lekko-
atletycznych, jak również 
do skoku w dal i trójskoku. 
Oczywiście bieżnia uzyskała 
świadectwo zgodne z wy-
maganiami World Athletics i 
PZLA, co potwierdza profesjo-
nalizm i zgodność z najwyż-
szymi standardami światowej 
lekkoatletyki. Wałcz staje 
się obecnie jednym z na-
jatrakcyjniejszych miejsc do 
uprawiania sportu i organiza-

cji zgrupowań.Hala sportowa 
to niedoścignione centrum 
możliwości, bo przygotowane 
jest do różnych poziomów 
zaawansowania w podej-
mowanych dyscyplinach 
sportowych, więc zarówno 
amatorzy jak i profesjonaliści 
wykorzystają tutaj w pełni 
swój potencjał podczas tre-
ningów. 
Hala będzie posiadała także 
profesjonalną salę do szer-
mierki z 6 planszami, dużą 
siłownie, pomieszczenie do 
ćwiczeń w temperaturze -20 
stopni, oraz basen rehabi-
litacyjny z solankami. Hala 
będzie wyposażona w szatnie 
dla zawodników z węzłami 
sanitarnymi, pomieszczenia 
magazynowe, techniczne i 
socjalne. 
Ale to nie wszytko, co moż-
na tutaj zrobić. Jest to także 
doskonałe miejsce na zorga-
nizowanie konferencji na naj-

wyższym poziomie, z którego 
mogą korzystać korporacje. 
Miejsce na szkolenia i spotka-
nia w szerszym gronie, przy 
wykorzystaniu nowoczesnego 
sprzętu. A jeśli komuś przyj-
dzie do głowy zorganizowa-
nie profesjonalnego koncertu, 
to także ten obiekt w Wałczu 
będzie doskonale się do tego 
nadawał. Już teraz związki 
sportowe i kluby mogą rezer-
wować miejsce w kalendarzu.  
Całość inwestycji to koszt 
ponad 75 milionów złotych 
i zostało sfinansowane ze 
środków MInisterstwa Sportu 
i Turystyki i dziś będzie to 
najnowocześniejszy obiekt 
sportowy w okolicy. 
To dobra wiadomość, bo 
skoro Wałcz ma być mia-
stem sportu, to doskonała 
infrastruktura tylko może to 
wspierać.

NOWY OBIEKT SPORTOWY 
NA MAPIE WAŁCZA

artykuł sponsorowany

REKLAMA

8



Maciej Markowski, jeden 
z najbardziej zaanga-
żowanych społecznie i 
politycznie mieszkań-
ców powiatu wałeckiego 
wśród młodych. Działacz, 
aktywista, wolontariusz... 
czyli młodym ludziom 
chce się jeszcze udzie-
lać społecznie i bawić w 
politykę? 
 
M.M. Społecznie działam od 
2014 roku, jako wolontariusz 
i prezes Stowarzyszenie 
Inicjatyw Społecznych  , 
od 2016 roku najpierw w 
Młodzieżowej Radzie Woje-
wódzkiej, a teraz przeisto-
czonej w Młodzieżowy Sejmik 
Województwa Zachodnio-
pomorskiego. Byłem także 
asystentem posła Pawła 
Suskiego w PO, ale potem 
nasza droga się rozeszła, bo 
bliżej mi do lewicy, Od 2019 
roku jestem już w lewicy jako 
sekretarz Młodych Socjalde-
mokratów. w zachodniopo-
morskim. Zatem mając tak 
duże doświadczenie, jako 
młody człowiek, spotykając 
się z innymi młodymi ludźmi, 
wiem, że na pewno młodzi 
chcą się angażować i poka-
zywać, że chcą zaznaczyć 
swoją obecność w polityce i 
w działaniach społecznych. 
 
Ale starsi nie trzymają 
młodych z dystansem? 
Nie blokują młodych? Bo 
młodzież ma jeszcze na to 
czas? 
M.M. Bywa bardzo różnie. 
Na pewno są doświadczeni 
ludzie, co mają zaufanie i 
to jest piękne i zasługuje na 
szacunek oraz uznanie, ale 

niestety wciąż jest grupa 
ludzi, którzy nie wierzą w 
młodych, że może być to 
wartość dodana w działalno-
ści politycznej.
 
Albo obawiają się? 
M.M. Może i to jest bardziej 
trafne.
 
Jakiś przykład, a najlepiej 
z lokalnego podwórka? 
M.M. Może bardziej dygresja, 
co zapadła mi w pamięci. 
Byłem inicjatorem, aby rok 
2018 był „Rokiem Młodzie-
ży w  Wałczu”, głównie po 
to, aby pobudzić młodych 
ludzi do działania. Ale zna-
lazła się Pani  radna, która 
stwierdziła, dlaczego młodzi 
mają mieć swój rok, lepiej 
stworzyć rok ...  podała 
nazwisko jednego z poetów. 
Oczywiście argument, że 
młodzi ludzie nic nie osią-
gnęli. Najpierw pokażcie, a 
później zobaczymy.
 
Twoje zdanie jest inne?  
M.M. Oczywiście, bo choćby  
w czasie COVID młodzi ludzie 
roznosili maseczki, roznosili 
starszym ludziom posiłki, 
to młodzi ludzie wymyślali 
akcje wspierające kwaran-
tanne. W całej Polsce jest 
mnóstwo organizacji, gdzie 
są młodzi ludzie, którzy 
najczęściej bezinteresowa-
nie pomagają innym.
 
Ale wracają do polity-
ki lokalnej, to młodym 
ludziom przecież brakuje 
doświadczenia i to jest 
fakt, więc stąd pewne 
hamulce i ostrożność. 
M.M. I to jest właśnie to 

błędne koło.  Podobnie jak w 
pracy kierowcy, gdzie pra-
codawca, szuka tylko tych 
z dużym stażem, bo chce 
doświadczonego kierowcy i 
przez to brakuje kierowców 
na rynku pracy. Młodzi ludzie  
bardzo szybko uczą się, chło-
ną wiedzę. W polityce jest 
mniejsze niebezpieczeństwo 
niż w pracy kierowcy, więc 
to zdobywanie doświad-
czenie powinno przycho-
dzić z łatwością, a tak nie 
jest. Oczywiście nie można 
stygmatyzować wszystkich, 
bo spotkałem wielu samorzą-
dowców i polityków bardzo 
otwartych i widać zmiany, 
ale do ideału jeszcze daleko.
 
Masz kontakt z ludźmi 
z innych miast, jak po-
równasz Wałcz z innymi 
miastami. Jakie są szanse 
dla młodego człowieka? 
M.M. Niestety muszę przy-
znać, że Wałcz jest trochę 
konserwatywny. Pewnie dla-
tego, że to jest małe miasto 
i ciężko się przebić przez 
„betonozę”. Jest pewna 
hierarchia, którą trudno na-
ruszać. W dużych miastach 
jest łatwiej się pokazać, 
łatwiej jest o świeżość. Jest 
większa otwartość. W ma-
łych miastach jest też mniej 
stanowisk w administracji 
i samorządzie, wiec młodzi 
stają się automatycznie kon-
kurencją do objęcia decydu-
jących stanowisk i trudniej 
oderwać się ustabilizowanym 
politykom „od koryta”.

 
Skoro wiemy, że Maciej 
Markowski, chce wejść 
do polityki i startuje z list 
Lewicy, to co chcesz prio-
rytetowo zmienić, popra-
wić, ulepszyć? 
M.M. Jeden z czołowych 
polityków miał swoją piątkę, 
Ja mam też taką.Głównie 
chciałbym zająć się osobami 
młodymi, choćby w kwe-
stii dostępności mieszkań 
do wynajęcia, aby oso-
by młode mogły wejść w 
dorosłe życie bez obciążeń 
kredytów. Kolejny punkt to 

Prawa Kobiet. Plac Wolności 
w Wałczu, to miejsce, gdzie 
współorganizowałem Strajk 
Kobiet i przyszło tysiące 
osób, co świadczy, że wiele 
osób sprzeciwia się hanieb-
nemu wyrokowi Trybunału 
Konstytucyjnego. Kobieta 
to nie inkubator. Zachęcam 
osoby, które będą głosować 
w najbliższych wyborach, 
aby zapoznały się z progra-
mami swoich kandydatów, 
mój jest konkretny i mogę o 
nim spokojnie dyskutować 
na spotkaniach. Niestety 
dużo osób nie interesuje się 
dogłębniej polityką, co jest 
błędem.
 
Ludzie nie interesują się 
polityką, bo może jest 
zbyt brudna, bo wśród 
przyjaciół możesz mieć 
wrogów. 
M.M. Tak to prawda. Ja tego 
doświadczyłem w momencie 
gdy zacząłem współpraco-
wać z Platformą Obywatel-
ską. Przez 5 lat byłem mini-

strantem i jak teraz mogę 
być w lewicy, a wcześniej 
w PO. Ale jak ma się swoje 
przekonania, to trzeba być 
uczciwym wobec siebie. Ja z 
PO odszedłem w momencie 
gdy weszła „Wiosna” Bie-
dronia, a teraz Lewica się 
zmienia, stąd moja obecność 
w jej strukturach. Z inny-
mi partiami nie jest mi po 
drodze. 

Warto być aktywnym spo-
łęcznie i politycznie?

M.M. Zdecydowanie tak, 
nawet chcę zaapelować, aby 
jak najwięcej młodych ludzi 
spróbowało wziąć sprawy w 
swoje ręce. To jest bardzo 
ważne, bo taka postawa, że 
„mnie to nie obchodzi” jest 
największym współcześnie 
widocznym  grzechem zanie-
chania.
 
Dziękuję za rozmowę i 
życzę powodzenia 
M.M. Dziękuję bardzo

Młodzi chcą angażować się 
w politykę
Dlaczego tak ciężko młodym ludziom 
jest zaistnieć w polityce. Czy młodzi po-
winni się angażować, a raczej czy chcą 
się angażować. Z Maciejem Markowskim 
rozmawia Piotr Kurzyna.
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PRAWNIK RADZI

Zmian 
kilka 
w kodeksie 
pracy
W dzisiejszym 
artykule przyj-
rzymy się kilku 
z wielu zmian, 
które w tym 
roku weszły do 
kodeksu pracy. 
Zmian jest wie-
le, więc warto 
aby zarówno 
pracodawcy, 
jak i pracowni-
cy zapoznali się 
z nimi bardziej 
szczegółowo. 

Czy można pracować 
więcej niż u jednego 
pracodawcy?
W artykule 26 z indek-
sem 1 Kodeksu pracy 
dodano ogólną zasadę, 
że pracowni jest upraw-
niony do pracy w więcej 
niż jednego pracodaw-
cy, w dokładnie określo-
no, że pracodawca nie 
może zakazać pracow-
nikowi jednoczesnego 
pozostawania w sto-
sunku pracy z innym 
pracodawcą lub jedno-
czesnego pozostawania 
w stosunku prawnym 
będącym podstawą 

świadczenia pracy innym 
niż stosunek pracy. Jedy-
ny wyjątek, który został 
przyjęty od tej zasady to 
zawarcie umowy o zaka-
zie konkurencji i wyraź-
ne przewidzenie takiej 
sytuacji w odrębnych 
przepisach. 

O czym poinformować 
pracownika?
Zmianie uległ zakres 
informacji, które praco-
dawca musi przekazać 

pracownikowi w termi-
nie siedmiu dni od dnia 
zawarcia umowy o pracę. 
Obecnie pracodawcy 
w formie papierowej 
lub elektronicznej musi 
powiadomić pracownika 
o: obowiązującej pracow-
nika dobowej i tygodnio-

wej normie czasu pracy, 
dobowym i tygodniowym 
wymiarze czasu pracy, 
przysługujących pra-
cownikowi przerwach w 
pracy oraz dobowym i 
tygodniowym odpoczyn-
ku, zasadach dotyczą-
cych pracy w godzinach 
nadliczbowych i rekom-
pensaty za nią, w przy-
padku pracy zmianowej 
- zasadach dotyczących 
przechodzenia ze zmiany 
na zmianę, w przypadku 

kilku miejsc wykonywa-
nia pracy - zasadach do-
tyczących przemieszcza-
nia się między miejscami 
wykonywania pracy, 
innych niż uzgodnione w 
umowie o pracę przysłu-
gujących pracownikowi 
składnikach wynagro-

dzenia oraz świadcze-
niach pieniężnych lub 
rzeczowych, wymiarze 
przysługującego pracow-
nikowi płatnego urlopu, 
w szczególności urlopu 
wypoczynkowego lub, 
jeżeli nie jest możliwe 
jego określenie w dacie 
przekazywania pracow-
nikowi tej informacji, o 
zasadach jego ustalania i 
przyznawania, obowiązu-
jących zasadach rozwią-
zania stosunku pracy, w 

tym o wymogach formal-
nych, długości okresów 
wypowiedzenia oraz 
terminie odwołania się do 
sądu pracy lub, jeżeli nie 
jest możliwe określenie 
długości okresów wypo-
wiedzenia w dacie prze-
kazywania pracownikowi 

tej informacji, sposobie 
ustalania takich okre-
sów wypowiedzenia, 
prawie pracownika do 
szkoleń, jeżeli praco-
dawca je zapewnia, w 
szczególności o ogól-
nych zasadach polityki 
szkoleniowej pracodaw-
cy, układzie zbiorowym 
pracy lub innym poro-
zumieniu zbiorowym, 
którym pracownik jest 
objęty, a w przypadku 
zawarcia porozumie-
nia zbiorowego poza 
zakładem pracy przez 
wspólne organy lub 
instytucje - nazwie 
takich organów lub 
instytucji, w przypadku 
gdy pracodawca nie 
ustalił regulaminu pra-
cy - terminie, miejscu, 
czasie i częstotliwości 
wypłacania wynagro-
dzenia za pracę, porze 
nocnej oraz przyjętym 
u danego pracodawcy 
sposobie potwierdza-
nia przez pracowników 
przybycia i obecności 
w pracy oraz usprawie-
dliwiania nieobecności 
w pracy; częstotliwości 
wypłat wynagrodzenia 
za pracę. 
Jak widać znaczącemu 
wydłużeniu uległa lista 
informacji przekazywa-
nych pracownikowi na 
co musi zwrócić szcze-
gólną uwagę pracownik 
i pracodawca. 

radca prawny Piotr Machyński
machynski.kancelaria@gmail.com
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SZKOŁA PODSTAWOWA
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SZKOŁA ZAWODOWA-BRANŻOWA

MOŻLIWOŚĆ KONTYNUACJI NAUKI
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ARTUR WACH - wieloletni 
trener psów, szkoleniowiec, 
twórca wielu specjalistycznych 
artykułów. 
tel. 604 328 544

Bezpieczny kre-
dyt 2% i Rodzinny 
kredyt mieszka-
niowy, czyli naj-
tańszy kredyt 
hipoteczny nawet 
bez wkładu wła-
snego!

Bezpieczny  kredyt 2% i Ro-
dzinny kredyt mieszkaniowy 
to oferta którą obecnie jest 
dostępna w Bankach.
Ma wiele zalet dla osób przed 
45 rokiem życia , szukających 
swojej pierwszej nieruchomo-
ści,
Ten rodzaj kredytu jest roz-
wiązaniem, które może po-
móc rodzinom w realizacji ich 
marzeń i planów, nie obciąża-
jąc zbytnio ich budżetu. Poni-
żej przedstawiamy kilka zalet, 
które warto rozważyć przed 
zaciągnięciem bezpiecznego 
kredytu 2%i rodzinnego kre-
dytu mieszkaniowego, które 
można ze sobą łączyć.

Po pierwsze, korzyść ta 
jest związana z niskim 
oprocentowaniem:
- niższe oprocentowanie 
sprawia,iż jest to najkorzyst-

niejszy obecnie kredyt hipo-
tecznych na rynku!, a  rata 
takiego kredytu jest o wiele  
mniej obciążająca dla port-
fela rodziny, w porównaniu 
z innymi rodzajami kredytów 
dostępnych na rynku.

Po drugie 
-można obecnie uzyskać do-
stęp do większej kwoty kre-

dytu. Zaciągniecie bezpiecz-
nego kredytu 2% oznacza, 
że bank jest bardziej skłonny 
udzielić wyższej kwoty kre-
dytu, uwzględniając niższe 
oprocentowanie. 

Po trzecie :
-bezpieczny  kredyt 2% może 
być również szansą na po-
prawę zdolności kredyto-
wej. Przy kredycie 2% Banki 
uzgadniają łagodniejszy dla 
kredytobiorcy sposób licze-
nia zdolności kredytowej, co 
przekłada się na wyższa zdol-
nośc kredytową.

Po czwarte:
- możliwość uzyskania kredy-
tu hipotecznego bez wkładu 
własnego, dzięki połączeniu 

z  programem rodzinny kre-
dyt mieszkaniowy, gdzie do-
datkowa korzyścią jest tzw. 
spłata rodzinna będzie ona 
przysługiwać, jeśli w czasie 
spłaty tego kredytu dojdzie 
do powiększenia gospodar-
stwa domowego o drugie 
albo kolejne dziecko (20 tys. 
zł w przypadku drugiego i 60 
tys. zł w przypadku trzeciego 
i kolejnego).
- 
Na co można przeznaczyć 
taki kredyt:
- zakup mieszkania i ewentu-
alny remont
- budowę i wykończenie 
domu oraz zakup działki pod 
budowę domu
- wkład budowlany do spół-
dzielni mieszkaniowej

- dokończenie budowy domu 
oraz jego wykończenie

Podsumowując  osoby które 
zdecydują na  się bezpiecz-
ny kredyt 2 % oraz rodzinny  
rodziny kredyt mieszkaniowy 
, mogą cieszyć się wieloma 
korzyściami. Obniżone opro-
centowanie, bardziej przyja-
zne warunki kredytu i szansa 
na poprawę zdolności kredy-
towej to tylko niektóre z tych 
korzyści. Takie rozwiązanie 
może stanowić doskonałą al-
ternatywę dla rodzin, które 
planują większe wydatki lub 
inwestycje, a jednocześnie 
chcą uniknąć nadmiernego 
obciążenia finansowego.

Zachęcamy do kontaktu i cał-
kowicie bezpłatnego przepro-
wadzenia przez cały  proces 
kredytowy:

Barbara Fidurska 
Finanse, ekspert  
ds. kredytów hipotecznych

tel. 722 939 352

PORADNIK FINANSOWY

Bezpieczny kredyt 2%. 
Co warto wiedzieć

NA CZTERY ŁAPY
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Nie wchodź na obce podwór-
ko, gdy znajduje się tam 
biegający pies

   Nie ma tu żadnego znacze-
nia, czy pies jest agresywny, 
czy też łagodny, ponieważ 
ty tego nie wiesz, a prze-
konasz się dopiero wtedy, 
kiedy się tam znajdziesz. W 
takim przypadku nie możesz 
ryzykować, więc omiń to 
miejsce jak najprędzej. Pies 
traktuje podwórko jako swoje 
terytorium i będzie go bronił 
przed obcymi, nie tylko 
ludźmi. Oczywiście, iż nic ci 
się nie stanie, gdy spotkasz 
łagodnego psa -przyjaciela 
całego świata, lecz byłoby 
nierozsądne sprawdzać cha-
rakter czworonoga, ryzykując 
wejściem na jego teren. Nie 
wiesz przecież, czy  nie był 
on celowo przygotowany do 
stróżowania i od takiego gro-
zi ci największe niebezpie-
czeństwo. Nawet, jeżeli nie 
był szkolony w tym kierunku, 
może się u niego odezwać w 
każdej chwili instynkt obrony 
terytorium, co spowoduje, że 
w najmniej spodziewanym 
momencie podejmie akcję 
obronną. Kiedy zmusi cię 
konieczność wejścia na taki 
teren, wówczas zaczekaj w 
bezpiecznej odległości na 
któregoś z domowników.

Gdy za płotem znajduje się 

agresywny pies

   Jeżeli znajdziesz się przy 
ogrodzeniu, za którym biega 
agresywnie zachowujący się 
pies, wówczas jak najszyb-
ciej oddal się z tego miejsca. 
Obróć się twarzą do psa i 
prostopadle do płotu wycofaj 
się na bezpieczną odległość. 
Nigdy nie próbuj przemiesz-
czać się wzdłuż ogrodzenia, 
ponieważ pies podąży za 
tobą w przeświadczeniu, że 

masz zamiar przedostać się 
na jego terytorium. Zachodzi 
też obawa, że w którymś 
miejscu płot może być nie-
szczelny i pies wydostanie 
się na zewnątrz. Najlepiej 
jednak nie przechodź w 
bezpośredniej bliskości płotu, 
ponieważ dla psa jest on tyl-
ko fizycznym wyznacznikiem 
jego terytorium. Przeważnie 
granica ta znajduje się w 
takiej odległości, którą każdy 
pies określa indywidualnie, 
kierując się naturalnym 
instynktem. Dla jednego  
może to być jeden metr, 
dla drugiego pięć metrów, a 
jeszcze dla innego kilkana-
ście metrów.

Jak zachować się przed wej-
ściem do obcego mieszkania

   Jeżeli zapukasz lub za-
dzwonisz, a w odpowiedzi 
usłyszysz szczekanie psa, nie 
próbuj otwierać drzwi, lecz 
zaczekaj na właściciela. Gdy 
zostaniesz zaproszony do 
mieszkania, wówczas zacho-
wuj się spokojnie, nie wy-
konuj gwałtownych ruchów, 
nie mów podniesionym 
głosem, podporządkuj się 
poleceniom właściciela psa. 
Przebywając w środku zajmij 
spokojnie siedzące miejsce i, 
nie zwracając uwagi na psa, 
rozmawiaj z domownikiem. 
Przed wyjściem nie wstawaj 
zbyt gwałtownie, ponieważ 
pies może to odebrać jako 
zamach na swojego pana i 
stanie w jego obronie.

Nie zabieraj gwałtownie mi-
ski, kości, zabawki lub innych 
przedmiotów, które pies 
uznał za swoje.

   Pies nie traktuje pożywie-
nia lub przedmiotów tak 
jak człowiek, ponieważ nie 
kieruje się rozumem, lecz 
instynktami odziedziczonymi 
po przodkach. Jeżeli znajdzie 
się w posiadaniu pożywienia 
bądź przedmiotu, wówczas 
instynkt podpowie mu, by 
pilnował swojego stanu 
posiadania bez względu na 
sytuację i okoliczności.. Nie-
wybaczalnym błędem byłoby 
nazywa ć psa egoistą, gdyż 
pojęcie to w przeciwień-
stwie do człowieka, jest mu 

zupełnie obce. Chęć posia-
dania czegoś ma u psa inny 
wymiar-zgodny z naturalny-
mi predyspozycjami, warun-
kującymi jego egzystencję 
oraz konieczność przetrwa-
nia gatunku. Są to główne 
powody, jakimi kieruje się w 
swoim postępowaniu, a które 
determinują jego zachowa-
nie. Dlatego będzie bronił 
jedzenia i przedmiotów 
wszelkim sposobami, włącz-
nie z użyciem zębów. Każda 
gwałtowna próba odebrania 
mu pożywienia lub przed-
miotu, zostanie odebrana 
przez niego, jako chęć po-
zbawienia go wspomnianych 
dóbr, na co nie może sobie 
pozwolić. Możemy to uczynić 
tylko w takim w momencie, 
w którym nie odezwie się u 
psa instynkt nakazujący mu 
pilnowanie zdobyczy. Należy 
sobie uświadomić, iż pies 
jest drapieżnikiem, chronią-
cym zdobycz, a pozwoli ją 
odebrać tylko i wyłącznie 
przewodnikowi stada.

REKLAMA



ROZRYWKA EXTRAROZRYWKA EXTRA Z kapelusza 
Janusza

ciekawostki
Według ostatnio prze-
prowadzonego sondażu 
sto procent badanych 
wybrało PO.
Zadane w ankiecie pyta-
nie brzmiało: ”Wycierasz 
pupę PRZED czy PO?”

Podczas kampanii wy-
borczej lepiej nie używać 
zwrotów zbyt brutalnych 
i agresywnych. Oto nasz 
podręczny słownik dzięki 
któremu kolejna kampa-
nia będzie merytoryczna 
i sympatyczna. Oto kilka 
podręcznych słówek:
Biedak, nędzarz - ekono-
micznie nieprzystowany.
Żebrak - bezrobotny na 
praktyce.
Śmieciarz - terenowy 
przedstawiciel przemysłu 
utylizacji zużytych dóbr 
materialnych.
Leniwy - motywacyjnie 
zubożony.
Głupi - inteligentny inaczej.
Bałagan - alternatywna 
aranżacja przestrzeni.
Złodziej - wtórny dystry-
butor Produktu Krajowego 
Brutto.
Schlany, nawalony, pijany - 
przestrzennie zagubiony.
Szczerbaty - osoba o zwięk-
szonej wydajności oddecho-
wej.

François Duvalier, prezydent Haiti 
znany bardziej jako Papa Doc, zma-
sakrował kraj pod względem gospo-
darczym. W 1964 roku postanowił 
ogłosić się „dożywotnim prezyden-
tem”, ale nie byle jak - w demokra-
tycznym głosowaniu. Zorganizował 
wybory, w których jako przyszły 
dyktator zdobył 99,9% głosów. Bez-
nadziejny wynik, biorąc pod uwagę 
fakt, że na wszystkich kartach do 
głosowania od razu zaznaczono 
odpowiedź udzielającą dyktatorowi 
poparcia
Jedne z najbardziej charaktery-
stycznych zjawisk astronomicznych 
występuje najczęściej w sierpniu są 
tzw. Perseidy,  to roje meteorów. W 
ich szczycie, co roku w okolicach 
12-13 sierpnia, można oglądać te 
spektakularne spadające gwiazdy 
na niebie.

Zaledwie w 22 krajach na świecie 
głosowanie jest obowiązkowe. To 
między innymi Australia, Belgia czy 
Grecja, ale też bardziej egzotyczne 
miejsca - jak Ekwador, Honduras, 
Nauru czy Demokratyczna(nie-bez-
-powodu) Republika Konga.

Wybory w Stanach Zjednoczonych 
tradycyjnie odbywają się we wtorki. 
Tak w przeszłości było najwygod-
niej - farmerzy z dalekich odległości 
mieli czas, by dojechać na miejsce 
głosowania i wrócić, nie naruszając 
przy tym niedzielnego odpoczynku
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Rady na Odpady

SPRAWDŹ HARMONOGRAM WYWOZU ODPADÓW 
NA NASZEJ STRONIE https://atfpolska.com/harmonogramy

Masz pytania? Napisz do nas, lub zadzwoń. 
Odwiedź naszą stronę www 
oraz nasze media społecznościowe.
kontakt@atfpolska.com     tel. +48 94 36 64 202

Publikacja dzięki uprzejmości Gmin-
nej  Biblioteki Publicznej w Lubnie. 
Autor. Jarosław Leszczełowski. 
Książkę w wersji papierowej można 
zakupić  w Bibliotece  
lub na stronie 
www.sklep.studioextra.pl  

Zeskanuj kod aby 
przejść do zakupów.

W kręgu lokalnych 
legend i baśni
z książki „W kręgu regionalnych baśni. 
102 legendy staropolskiego powiatu 
wałeckiego” Jarosława Leszczełowskiego 
z ilustracjami Kamili Szostek.

Legenda 
o protoplaście 
Golczów 
Polski książę Bolesław III zwany 
Krzywoustym był władcą wojow-
niczym i niezwykle konsekwent-
nym. Chcąc poszerzyć granice 
swego państwa, przez wiele 
lat dążył do podporządkowania 
Polsce Pomorza Zachodniego. 
Poprowadził kilka zwycięskich 
wypraw wojennych, hojnie wy-
nagradzając najdzielniejszych 
wojów. Wieści o Bolesławowych 
przewagach nad pogańskimi 
Pomorzanami rozchodziły się po 
całej Europie, docierając aż do 
Nadrenii. Żył tam biedny, lecz 
bardzo ambitny rycerz Andre-
as von Dienheim, który bardzo 
pragnął wykazać swe męstwo 
w walce z okrutnymi pogana-
mi. Wierzył, że w ten sposób 
przyczyni się do wzmocnienia 
chrześcijaństwa, otwierając 
sobie drogę do Królestwa Nie-
bieskiego. Nie pogardziłby też 
łupami, które miał nadzieję zdo-
być w walce z niewiernymi. Von 

Dienheim wyruszył więc w dale-
ką podróż do nieznanej mu krainy 
leżącej gdzieś na wschodzie. Po 
dotarciu do Polski udało mu się 
zaciągnąć do drużyny księcia Bo-
lesława. Rycerz z Nadrenii szybko 
odznaczył się w 14 w bojach z Po-
morzanami. Z wypraw przywoził 
liczne trofea i bogate łupy. Polski 
książę docenił odwagę młodego 
Niemca, powierzając mu dowo-
dzenie oddziałami książęcych 
wojów. Sława Dienheima była 
tak wielka, że polski dostojnik Jan 
Prawda, sędzia gostyński oraz 
właściciel Szczawina i Trąbek, od-
dał młodzieńcowi rękę swej córki. 
Małżeństwo okazało szczęśliwe i 
Andreas doczekał się trzech sy-
nów, którzy przyjęli herb dziadka 
Prawdzic i nazwiska od odziedzi-
czonych miejscowości: Łabiszyn, 
Szczawin i Golczewo. Drugi syn 
Andreasa Jan odziedziczył Gol-
czewo i stał się protoplastą rodzi-
ny Golczów (von der Goltzów). 

KOMENTARZ AUTORA

Rodowa legenda o Andreasie 
Dienheimie powstała na przeło-
mie XVII i XVIII w., kiedy przed-
stawiciele rodziny von der Goltz 
piastowali w Rzeczypospolitej 
wysokie funkcje, min. starostów 
wałeckich. Ciesząc się statusem 
polskiej szlachty, pragnęli pod-
kreślić swoje odwieczne związki 
z państwem polskim, co zapew-
ne było głównym powodem po-
wstania tej legendy. Co ciekawe, 
żyjący w XIX w. autor monogra-
fii rodzinnej, baron Friedrich 
von der Goltz, był przekonany o 
prawdziwości tej przypowieści. 
Wskazywał na zapisy w piętna-
stowiecznych księgach grodzkich 
Poznania, Gniezna i Pyzdr, w któ-
rych występowały osady o na-
zwach: Golce Góra, Goltze, Gol-
czewicze, Golczewo, Gulczewko. 
Miałyby one należeć do posiadło-
ści średniowiecznych Golczów, 
czego jednak żadne źródła nie 
potwierdzają. Według Friedricha 
von der Goltza w XIX stuleciu w 
Sieradzkiem żyła szlachecka ro-
dzina Golczów, która pieczęto-
wała się herbem Prawdzic. Autor 
monografii przyznał jednak, że 
nie sposób udowodnić związków 
tej szlachty z von der Goltzami. 
Osiemnastowieczni Golczowie 
uwierzyli w legendę o Andreasie 
von Dienheimie i z tego powodu 
zmienili wygląd rodowego herbu. 
Po jego prawej stronie znajdowa-
ła się tradycyjna krokiew z lilia-
mi Burbonów, drugą zaś połowę 

godła stanowił odtąd polski herb 
Prawdzic z lwem dzierżącym me-
talowy krążek zwany „prawdą”.

WYDAWNICTWO
DRUK  POEZJI I PROZY

 

Drukujemy już od 100 egzemplarzy
W każdym formacie

Napisz do nas po indywidualnż wycenż,
Pomagamy w składzie, w korekcie, 

nadanie numeru ISBN

Specjalna oferta:
100egz/ 

format A5, okładka miekka 250gr/ żrodek 80gr
bez kolorowych zdjżż
cena za 1szt - 19zł 

100egz/ 
indywidualna kolorowanka 16stron 
wsparcie przy stworzeniu ilustracji

cena za 1szt  - 6,90zł

biuro@studioextra.pl     tel. +48 608 631 285
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Krzysztof Kowalewicz

Reklama

...chcesz by było extra? ...chcesz by było extra? 
eventy, akcje marketingowe, eventy, akcje marketingowe, 

daj pomysł , zajmiemy sie realizacjadaj pomysł , zajmiemy sie realizacja

Ostoja mocarstwa. autor Xu Jian
Poznaj powieść o powstawaniu Chińskich Wojsk Rakietowych. Zmie-
nisz nieco postrzeganie Chin i dowiesz się dlaczego Chiny zachowują 
się dziś tak na arenie międzynarodowej. Ta polityka, to wszystko gra, a 
dzięki tej pozycji możesz przewidywać co się stanie w przyszłości na 
arenie międzynarodowej.
do kupienia na www.CHINABOOK.pl
cena 79zł

Dobry stan naszego zdrowia 
ma wpływ przede wszystkim 
na jakość naszego życia, 
ale nie tylko. Od tego, czy 
my jesteśmy zdrowi, zależy 
również przyszłość naszych 
dzieci – począwszy od takich 
aspektów jak nauka zdro-
wego trybu życia już od 
małego, a zakończywszy na 
aspektach czysto ekono-
micznych (jak mamy dobre 
zdrowie, jesteśmy w stanie 
dłużej pracować i sami za-
rabiać pieniądze, nie muszą 
utrzymywać nas dzieci). Jak 
najlepiej zadbać o swoje 
zdrowie? Uprawiać sport! 
Właśnie do tego przekonują 
po raz 11. organizatorzy 
wielkiej kampanii społecz-
nej, w ramach której odby-
wają się setki bezpłatnych 
treningów w całym kraju 
– Narodowy Dzień Sportu. W 
tym roku wydarzenia odbę-
dą się również w Wałczu.

Zacznij przygodę ze sportem
Fundacja Zwalcz Nudę, 
współfinansowana przez Mi-
nisterstwo Sportu i Turysty-
ki, już po raz 11. organizuje 

święto zdrowia i aktywnego 
trybu życia – Narodowy Dzień 
Sportu. Przygotowania trwają 
cały rok. Zaproszeni do 
udziału w kampanii partnerzy 
– punkty sportowe z całego 
kraju – organizują u siebie 

bezpłatne treningi. W ten 
sposób powstaje program 
setek bezpłatnych treningów 
z dziesiątek dyscyplin spor-
towych. Całą serię wydarzeń 
fundacja zbiera pod jednym 
hasłem i nagłaśnia wielką 
kampanią: Narodowy Dzień 
Sportu.
Piłka nożna, kajakarstwo, 
pływanie, tenis, siatkówka, 
gimnastyka, karate, kolar-
stwo, judo, fitness, bieganie, 
minigolf, kendo, lekkoatle-

tyka, hokej, tenis, aqua 
aerobik, taekwondo, nordic 
walking – to tylko niektóre 
dyscypliny, których będzie 
można spróbować bezpłat-
nie w ramach Narodowe-

go Dnia Sportu. Kampanię 
wspierają również znani polscy 
sportowcy: Grzegorz Krycho-
wiak, Krzysztof Ignaczak, 
Artur Noga, Marcin Hakiel, 
Agnieszka Kobus-Zawojska, 
Joanna Hentka, Adrian Castro, 
Katarzyna Dulnik czy Anna 
Bosak. Poćwiczyć będzie moż-
na w całej Polsce, w małych i 
większych miejscowościach: 
Warszawie, Krakowie, Rzeszo-
wie, Koninie, Sandomierzu czy 
Bytomiu.

Podczas Narodowego Dnia 
Sportu każdy znajdzie coś 
dla siebie – wybór dyscyplin 
jest tak duży, że nie sposób 
nie trafić na tę, która się nam 
spodoba! A jak znaleźć wyda-

rzenie dla siebie? Wystar-
czy wejść na stronę www.
narodowydziensportu.pl, 
wpisać swoją miejscowość 
czy dyscyplinę, a wyszuki-
warka pokaże nam treningi 
dla nas – opowiada Krystyna 
Radkowska, prezes Fundacji 
Zwalcz Nudę. 

Narodowy Dzień Sportu w 
Wałczu
W Wałczu w ramach Naro-
dowego Dnia Sportu będzie 
można wziąć udział w wielu 
sportowych wydarzeniach.
Maraton fitness, kickboxing, 
badminton, zawody kaja-
kowe, mecze piłkarskie, 
zawody streer workout – to 
treningi i wydarzenia, które 
odbędą się w Wałczu w 
ramach Narodowego Dnia 
Sportu 17 września. 
Aby wziąć udział, wystarczy 
wejść na stronę www.naro-
dowydziensportu.pl i znaleźć 
wydarzenie dla siebie. Udział 
jest bezpłatny. 

Strategicznym partnerem ak-
tywnego stylu życia i Naro-
dowego Dnia Sportu 2023 są 
polscy producenci owoców 
i warzyw. Wspólnie pro-
mujemy jeden prosty fakt: 
warzywa i owoce powinny 
stanowić połowę tego, co 
jemy w każdym posiłku.

Organizatorem kampanii jest 
Fundacja Zwalcz Nudę. Kam-
pania jest współfinansowana 
przez Ministerstwo Sportu i 
Turystyki.

Czy Polki i Polacy są zadowoleni ze swojego zdrowia?
Rozpocznij zdrowy tryb życia na Narodowym Dniu Sportu w Wałczu!

Stan pełnego dobrostanu fizycznego, psychicznego 
i społecznego – tak brzmi oficjalna definicja zdrowia 
według Światowej Organizacji Zdrowia. Czy Polaków 
można uznać za społeczeństwo zdrowe? Jak wynika 
z badania Polityki Insight „W stronę dobrobytu zdro-
wotnego” z 2023 roku nasz kraj otrzymał 0,77 punk-
tów na 3 możliwe. Do opracowania wskaźnika wzięto 
pod uwagę dobrostan fizyczny obywateli na różnych 
etapach życia, efektywność systemu ochrony zdrowia 
oraz dostępność nowoczesnych technologii zdrowot-
nej. Uzyskany wynik uplasował Polskę na ostatnim 
miejscu wśród 7 badanych krajów (oprócz Polski – Buł-
garia, Czechy, Holandia, Szwecja, Dania, Niemcy)1.
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WAŁCZ 
to nie 
PARYZ
Od 1 września w Paryżu nie da się już 
wypożyczyć elektrycznej hulajnogi. Dzień 
wcześniej operatorzy zabrali z ulic ostat-
nie z 15 tys. pojazdów. Tym samym Paryż 
stał się jedyną europejską stolicą bez 
elektrycznych hulajnóg.

W Wałczu dopiero hulajnogi weszły, a już sporo 
osób jest za ich zakazaniem. Okazuje się, że 
po Paryżu będą kolejne akcje w innych mia-
stach. Choć uczestniczyło w głosowaniu nie-
wielu mieszkańców stolicy Francji, to oddający 
głos w ogromnej większości opowiedzieli się 
przeciwko usłudze pozwalającej na pobranie 
hulajnogi i pozostawienie jej w dowolnym miej-
scu miasta. Przed trzema laty seria skarg na 
porzucane pojazdy i zamęt, jaki wprowadzały 
na drogach i chodnikach, spowodowała wpro-
wadzenie przez paryskie władze wyjątkowo 
surowych przepisów. Ograniczono liczbę ope-
ratorów i hulajnóg, narzucono limity prędkości, 
wprowadzono zautomatyzowany monitoring. 
Nie zapobiegło to jednak dalszym protestom. 
Jak będzie w Wałczu?



BIURA W WAŁCZU 
DO WYNAJĘCIA:

+48 577 777 268

Ten budynek spełni twoje wymagania
WAŁCZ, ul.KOŚCIUSZKI 4 (sinogal)

Co potrzebujesz?
- niewielkie biuro do wynajęcia?
- kompleks biur pRzygotowanych tylko dla Ciebie?
- miejsce na gabinet?
- dużą hale do lekkiej produkcji?
- powierzchni magazynowej?
- umeblowane biuro w wybranych dniach tygodnia?
- kompleksowej obsługi firmy?

Dziś, 
aby być przedsiębior-
cą sporo się ryzykuje. 
Dlatego warto skorzystać 
z rozwiązań najbardziej 
bezpiecznych.

1. Załóż firmę w dobrej 
lokalizacji. Nie rób tego w 
domu, bo dzięki temu jesteś 
bezpieczniejszy, że admini-
stracja państwowa nie łączy 
twojego domowego miru z 
firmą. Dziś możesz skorzy-
stać z adresu Kościuszki 4 
w Wałczu, bo tam dziś staje 
się centrum powstawania 
nowych firm, które współpra-
cują ze sobą.Opłata za wyko-
rzystanie adresu jest sym-
boliczna, a płacisz głównie 
za pozostałe usługi, jeśli się 
na nie zdecydujesz. Usługi 
dostajesz kompleksowe do 
prowadzenia firmy.

2. Forma prawna twojej 
firmy? Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością (sp. z 
oo) należy dziś do popu-
larnej formy prowadzenia 
działalności gospodarczej 
w Polsce, dostarcza przed-
siębiorcom wiele korzyści.  
Zaletą spółki z ograniczoną 
odpowiedzialnością jest 
fakt, że jej właściciele nie 
reagują na działanie spółki 
finansowej. W  postępowaniu 
dotyczącym spraw finanso-
wych, czy upadłości spółek, 
prywatny właściciel jest bar-
dzij chroniony. To doskonała 
forma na obecne czasy. Aby 
zapewnić przedsiębiorcom 
większe bezpieczeństwo i 
korzyści, że ich prywatne 
finanse nie są uznawane za 
ryzyko związane z działalno-
ścią gospodarczą firmy.

Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością zapew-
nia elastyczną strukturę 
zarządzania, która może 
być dostosowana do indywi-
dualnych potrzeb. Wszytko 
to brzmi może zbyt skom-
plikowanie, ale prowadzenie 
spółki jest dosyć proste, jeśli 
robi się to z profesjonalnym 
partnerem. Pod adresem 
Kościuszki 4, funkcjonują 
już firmy, które obsługuje 

wyspecjalizowane biuro księ-
gowe Petra. 
Spółka z ograniczoną odpo-
wiedzialnością jest uważana 
za wyższy poziom wiarygod-
ności działania prowadzenia 
działalności gospodarczej, co 
wpływa na większe zaufanie 
ze strony klientów, dostaw-
ców i instytucji finansowych. 
Współpraca z innymi firmami 
czy instytucjami staje się ła-
twiejsza, a korzyści zyskują, 
że spółka jest postrzegana 
jako rozwiązanie i partner 
biznesowy. 

Zakładanie spółek z ograni-
czoną odpowiedzialnością 
przynosi korzyści podatko-
we. Przedsiębiorcy mogą 
korzystać z preferencji po-
datkowych i płacić CIT, który 
jest niższy. Omijamy także 
zabójczą składkę zdrowotną i 
minimalizujemy koszty ZUS.

3. Kompleksowa obsługa 
twojej firmy. Pod adresesm 
Kościuszki 4, możesz 
także liczyć na pomoc firm 
tutaj się znajdujących. Jeśli 
chodzi o sprawy reklamowe 
i materiały biurowe do firmy, 
czy założenie i administra-
cja strony www, to możesz 
liczyć na wsparcie 
www.studioextra.pl. Pod 
tym adresem działąją także 
lokalne media EXtraWałcz, 
więc twoja nowa firma otrzy-
ma natychmiastowe wsparci 
reklamowe. Do tego mogą 
dojść usługi związane z od-
biorem korespondencji, czy 
obsługa biura i umawianie 
klientów na spotkania. 
W obiekcie już przygotowy-
wane są miejsce do spotkań 
biznesowych wynajmo-
wanych na godziny. Tam 
będziesz miał zapewnioną 
kawę i materiały wspierające 
spotkanie. Zadzwoń już dziś 
i dowiedz się oszczegółach 
współpracy. 

+48 67 387 42 43 

Mamy super adres w Wałczu dla Twojej firmy
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Zarejestruj swoją firmę pod adresem Kościuszki 4,
koszt 12 miesięczy x 59zł netto lub jednorazowo 500zł netto

Skorzystaj z księgowości firmy PETRA, 
pełna obsługa spółek z o.o.  Poznaj ofertę, wyślij zapytanie.

Załóż stronę www już za 799zł netto w www.3glowy.com
intuicyjny CMS, 

Zamów materiały reklamowe i materiały biurowe 
oraz wizualizację. StudioExtra zapewni Ci stałą opiekę

Skorzystaj z wszytkich powyższych usług w pakiecie 
i otrzymasz za darmo na cały rok reklamę w mediach Extra Wałcz

www.sinogal.pl

www.3glowy.com

www.biuropetra.pl

www.studioextra.pl

www.extrawalcz.pl

Spółka z o.o. – ile można zaoszczędzić?

Możesz zaoszczędzić i to nawet sporo. 
Kilka przydatnych informacji poniżej:

Kapitał zakładowy jest niezbędny przy zakła-
daniu spółki, ale obecnie może być to tylko 
5000zł i można go wypłacić w postaci wyna-
grodzeń pod koniec miesiąca;
Nie ma obowiązku płacenia ZUS-u (tu chyba 
nie trzeba wyjaśniać, jaka to oszczędność);
Aby mieć ubezpieczenie zdrowotne, wystar-
czy podpisać ze spółką umowę zlecenie – na 
przykład na 300 zł netto / miesiąc – ZUS i 
składki wyniosą max 150 zł. Inną opcją jest 
zatrudnienie w spółce na cząstkową wartość 
etatu (ciągłość i stabilność zatrudnienia są 
zachowane oraz wszystkie składki do ZUS są 
odprowadzane);
Aby rozsądnie prowadzić rozliczenia ze spółką 
i minimalizować nakłady na podatki, można na 

przykład: wynająć spółce własny samochód, 
sprzęt, przestrzeń na biuro, udzielić licencji na 
znak towarowy, podpisywać umowy o dzieło (z 
przeniesieniem praw autorskich) lub zlecenie 
(umowy ze studentami to brak ZUS i podatku).

Planując odpowiednio wydatki, (opisane 
powyżej koszty spółki) można zaoszczędzić 
jeszcze więcej – nie występuje wtedy podwój-
ne opodatkowanie. Co to oznacza w praktyce? 
To, że realny podatek od dochodów to poziom 
około 8-9%. Podatek dochodowy przy jedno-
osobowej działalności gospodarczej to 18% lub 
19%, zatem różnica jest znaczna. O skład-
ce zdrowotnej w wysokości 9% można 
zapomnieć. Ardes do swoje spółki możesz 
wykupić w abonamecnie w sinogal.pl i 
tutaj korzystać z salki spotkań na godziny. 
Nie płacisz podatków od nieruchomości. 
Jak chcesz asystentkę i administrację, to 
też będzie to dla Ciebie przygotowane.
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Produkt Opis ilość
Panele Jinko HC 405W wymia-

ry pojedynczej sztuki 
wys.1722mm szer,1134mm

6zt + klemy do konstruk-
cji

Falownik SMA SunyBoy2,5kW 
1 faza, wysokiej jakości 
inwerter, może praco-
wać z instalacją nawet 
3kW

1 szt

zabezpieczenia skrzynak AC i DC na 1 
string. Certfikowana. 
Gotowa do samodziel-
nego montażu

1 szt

konstrukcja szyny trapezowe do 
montażu blacha tra-
pezowa. Wraz z podkaą-
dem i wkrętami

10szt

Kable kabel solarny czerowny -
kabel solarny czarny  - 
kable do uziomu -
mc4 - komplety

30m
30m
20m
6kpl

+ +

+ +

Produkt Opis ilość
Panele JinkoSOlar 405W  

wymiary pojedynczej 
sztuki 
wys.1722mm szer,1134mm

14szt + klemy do kon-
strukcji

Falownik Huaweii 5KTL, możli-
wość podłączenia aku-
mulatorów. Idealny do 
programu MójPrąd

1 szt

zabezpieczenia skrzynka AC i DC na 2 
string. Certfikowana. 
Gotowa do samodziel-
nego montażu

1 szt

konstrukcja system Corab do mon-
tażu na dachówce ce-
mentowej, na szynach

montaż w 2 rzędy 
 7szt +7szt pion

Kable kabel solarny czerowny -
kabel solarny czarny  - 
kable do uziomu -
mc4 - komplety

50m
50m
30m
8kpl

Produkt Opis ilość
Panele JinkoSolar 405W  

wymiary pojedynczej 
sztuki 
wys.1722mm szer,1134mm

24szt + klemy do kon-
strukcji

Falownik Falownik 
SunGrow 10KTL, pro-
dukt największego na 
świecie producenta 
falowników 

1 szt

zabezpieczenia skrzynka AC i DC na 2 
string. Certfikowana. 
Gotowa do samodziel-
nego montażu

1 szt

konstrukcja konstrukcja do monta-
żu na gruncie , 

2x12szt

Kable kabel solarny czerowny -
kabel solarny czarny  - 
kable do uziomu -
mc4 - komplety

100m
100m
20m
6kpl

+ +

+

+ +

+

SKOMPLETUJ SWÓJ ZESTAW 

Potrzebujesz innej konfiguracji lub doradztwa? 
Zadzwoń lub napisz do nas.
uwaga: ceny nie zawierają kosztów montażu i zgłoszenia - wycena indywidualna

+48 533 626 165                                                   biuro@powerbell.pl

9500netto
mini 2,43kW

19 500net
to

opty 5,67kW

32 500net
to

grunt 9,72
kW

Dostawa gratis

+ dotacja 
MójPrąd 

+ ulga w PIT

+ dotacja 
MójPrąd 

+ ulga w PIT

+ dotacja 
MójPrąd 

+ ulga w PIT


